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طبق اعلام گمرک؛

صادرات غیر نفتی 
به ۱۹.۳ میلیارد دلار رسید

نقره داغ گران فروشان 
بلیط هواپیما 

کارمزد ثابت وام های 
قرض الحسنه حذف می شود
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سرمقاله

ضرورت اصلاح مصوبه 
عوارض صادراتی 

حرکــت از خام فروشــی 
به تولیــد کالاهای نهایی با 
ارزش افزوده بیشــتر، یک 
برنامه بلندمدت و دقیق می 
طلبد. لغو پرفشــار مشــوق ها از یک سو و ایجاد 
عوارض صادراتی سنگین چالش زاست. برنامه پنج 
ساله یا ۱۰ ساله با زمانبندی مشخص و تدریجی 
می تواند روند تغییر معقــول و نتیجه بخش را به 
ارمغان آورد تا تولید کنندگان توان تطبیق با شرایط 
و تجمیع منابع سرمایه گذاری، تغییر و جایگزینی 
تکنولوژی و یافتن بازارهای هدف را داشته باشند. 
البته باید این نکته را در نظر داشت که در بسیاری از 

موارد کالاهای خام و...

  احمــد انارکــی محمدی، 
نماینده ادوار مجلس 
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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

مشکل اینترنت به صورت 
ریشه ای حل می شود

دولت امسال استقراضی از بانک مرکزی نداشت

تحقق  درآمدهای  نفتی  بودجه
صفحه2

صفحه2

۵ هزار  کارخانه  نیمه  تعطیل  
و  تعطیل  فعال  شد
رشد  14 درصدی   تجارت   با   همسایگان

رئیس   جمهور   در   سومین    نشست   خبری؛

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار اســتان زنجان و ســایر استان ها 
تا پایان سال به اینترنت پرســرعت متصل شده و 
خبرهای خوشــی در این زمینه خواهیم داشت. 
عیسی زارع پور در پایان سفر یک روزه خود به زنجان 
در گفت وگــوی ویژه خبری با بیان اینکه اســتان 
زنجان نسبت به سایر اســتان ها از زیرساخت های 
ارتباطی خوبی برخوردار است، اظهار کرد: در کل 
یک عقب ماندگی تاریخی در حوزه زیرساخت های 
ارتباطی در کشور به ویژه در حوزه زیرساخت های 
ارتباطی ثابت و فیبر نوری وجــود دارد. وی با بیان 
اینکه دنیا در حال پیش رفتن به ســمتی است که 
نیاز مردم به اینترنت و شبکه پرسرعت را از طریق 
ارتباطات ثابت مبتنی بر فیبر فراهم کند زیرا ذاتاً 
ارتباطات بی ســیم ظرفیت محدودی دارد، افزود: 
اگر بخواهیم سرعت های بالا را به مردم ارائه دهیم 
حتما این اتفاق باید از طریق فیبر نوری محقق شود؛ 
به طوری که حتی دکل هایی که وجــود دارد اگر از 
طریق فیبر نوری متصل نشده باشند حداکثر سرعت 
را نمی توانند به مردم ارائه دهند. این مسئول با بیان 
اینکه از ابتدای دولت سیزدهم طرح ملی فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها را آغاز کردیم، یادآور شد: این 
کار یک اقدام بزرگ اســت که در راســتای تحقق 
موضوع نیز باید با مدیریت شهری همه شهرهای 
کشور هماهنگ شود زیرا در اجرای طرح، نیازمند 
حفاری همه کوچه و خیابان ها هســتیم و در اصل 
این کار یک کار عمرانی بزرگ نیز محسوب می شود. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با یادآوری اینکه 
در اجرای این طرح نیازمند یک عزم ملی هستیم و 
باید همه شهرداران، فرمانداران و شوراهای اسلامی 
شهر پای کار باشند، عنوان کرد: این طرح از اسفند 
۱۴۰۰ رسما آغاز شده است که تاکنون حدود سه و 

نیم میلیون خانوار این امکان...

اجتماعی

وزیر آموزش و پرورش از پرداخت معوقات معلمان 
حق التدریســی تا اول مهر خبــر داد. رضا مراد 
صحرایی در حاشیه مراسم افتتاح سینمای دانش 
آموزی گفت: تمام تلاش ما این است که تمام حقوق 
نیروهای حق التدریسی که معوقات آنها به گردن ما 
است تا پیش از آغاز سال تحصیلی پرداخت شود 
و رسیدگی به اعتراضات نســبت به صدور احکام 

رتبه بندی تا پیش از پایان شهریور انجام شود.
وی با تاکید بر اینکه صدور احکام رتبه بندی جدید 

از هفته جاری آغاز شده است، افزود: البته پاداش 
پایان خدمت در اختیار سازمان دیگری است و به 

ما مربوط نیست.
صحرایی بیان داشت: روز یکشنبه آخرین پیگیری ها 
را داشتم دولت منتظر تأمین منابع است. هر چه در 
پرداخت پاداش بازنشستگی سریع تر اقدام کنیم 
بهتر اســت ولی وزارت آموزش و پرورش، وزارت 
بهداشت، نیروهای مسلح و چند سازمان دیگر از 

این نظر مثل هم هستند.

رئیس شورای شهر تهران درباره وعده معاون حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری تهران برای اختصاص ۳۰۰ 
دستگاه اتوبوس تا پیش از مهر ماه سال جاری، گفت: 
مطمئن نیســتم که این اتوبوس ها به ۱۰۰ دستگاه 
برسند. یکی از خودروســازان روز گذشته اعلام کرد 
که ۳۰ دستگاه آماده کرده ولی این تعداد برای تهران 

چشمگیر نخواهد بود.
مهدی چمران پیش از آغاز جلسه علنی امروز شورای 
اسلامی شــهر تهران در خصوص دستور کار جلسه 
امروز شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران گفت: 
در نخستین دستور جلسه امروز تعدادی نامگذاری 
بررسی خواهد شــد و پس از آن به دلایل مختلفی 
در جلسات گذشته بررسی پرونده باغات انجام نشد 

و دچار یک عقب ماندگی در این حوزه شــده ایم. لذا 
مابقی جلسه امروز را به بررسی پرونده باغات اختصاص 

خواهیم داد تا عقب ماندگی ایجاد شده جبران شود.
وی ادامه داد: پرونده باغات هنگامی که رای می گیرد 
بر اساس قوانین موجود اگر باغ باشد مالک می تواند 
اعتراض کند. پرونده به شورا می آید و پس از بررسی و 
تأیید باغ بودن بار دیگر مالک در دیوان طرح شکایت 
می کند که در آنجا نیز تعیین می شود که شورا مجددا 
پرونده را بررسی کند و اگر باز هم مالک شکایتی داشته 
باشد در دادگاه تجدید نظر موضوع بررسی می شود و 
ممکن است مجددا برای بررسی به شورا ارسال شود. 
بر همین اساس ممکن است یک پرونده چندین بار در 

شورا طرح و مورد بررسی قرار گیرد.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ از دستگیری ۱۶۴ سارق 
حرفه ای در ۴۸ ســاعت با عملیات پیچیده پلیسی 
خبر داد. سردار عباسعلی محمدیان فرمانده انتظامی 
تهران بزرگ در طرح جمع آوری سارقان و مالخران 
گفت: حاصل یک تلاش ۴۸ ســاعت پلیس آگاهی 
دستگیری ۱۶۴ نفر سارق حرفه ای است. وی افزود: 
این دســتگیری به معنای گرفتن افراد در خیابان ها 
نیست بلکه مجموعه ای شبانه روز با اقدامات پیچیده 
پلیسی انجام شده و در آخر افراد و گروه های سارقان 

دستگیر شدند.
وی گفت: تعداد یک هزار گوشی تلفن همراه پیشرفته، 
اموال زیادی که مربوط به ســرقت از منــازل بوده، 
خودروها و موتورســیکلت که همه ی این کشفیات 
حاصل این ۴۸ ساعت عملیات پیچیده پلیس بوده که 
در همین عملیات دستگیری ۴ گروه سارقین منزل 
مورد هدف گلوله پلیس قرار گرفتند. محمدیان بیان 
داشت: به حدی تعداد اموال مسروقه کشف شده در 
۴۸ ساعت زیاد بوده که نتوانستیم ارزش ریالی آن را 

محاسبه کنیم.
وی افزود: قولی که به مردم داده شــده است راجب 
توقف سرقت و دستگیری مالخران و سارقین همزمان 
بوده. اگر که مالخران نباشند و اموال سرقتی را نخرند 
سارقین هم دیگر سرقت نمی کنند چون که این اموال 

به درد سارقین نمی خورد و خودشان هم نمی توانند 
این اموال را بفروشند. وی در ادامه گفت: کسانی که 
اموال سرقتی می فروشند حتماً در دام پلیس خواهند 
افتاد و پلیس کوتاه نخواهد آمد و مجازات سنگینی 

برای آنها در نظر دارد.
وی درباره فیلم پخش شده از درگیری راننده اسنپ 
با یک مسافر خانم گفت: موضوع اختلاف و درگیری 
بین راننده و مسافر بوده و نه آنچه که در فضای مجازی 
منعکس شده و ربط داده شده به امر به معروف. رئیس 
پلیس تهران بزرگ گفت: در واقع مسافر در خواست 
روشن کردن کولر خودرو را داشته و راننده ممانعت 
کرده که منجر به نزاع اولیه و بعد درگیری شده و در 
فضای مجازی به گونه دیگری منتشر شده است. که 

صحت ندارد.
محمدیان درباره میزان فعالیت قرارگاه در مقدار در 
کاهش جرم و تأثیرگذاری آن گفت: در تهران بزرگ 
این کاهش اتفاق افتاده ولی مردم باید احساس کنند 
که کاهش ســرقت اتفاق افتاده است یا نه، ما در نظر 
ســنجی که از مردم انجام دادیم شــاهد کاهش آن 
هستیم. وی گفت: پلیس امروز به سیستم های متعدد 
برای رصد لحظه ای حتی از طریق شــیوه و شگرد 
و تعداد افراد باندهای فعال مجهز اســت و به واسطه 

اشراف بر روی مجرمین آنها را شناسایی می کنیم.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفــت: در ابتدای 
شروع به کار دولت ســیزدهم عده ای می گفتند که 
این دولت مخالــف فرهنگ و هنر اســت، اما امروز 
پررونق ترین دوره فرهنگی کشــور است. به گزارش 
ایمنا، محمدمهدی اسماعیلی در مراسمی که مناسبت 
هفته دولت در »میز خدمت« به میزبانی مســجد 
حضرت ابوالفضــل عباس )ع( در میدان خراســان 
تهران حاضر شده بود، ضمن گرامیداشت ایام اربعین 
شــهادت امام حســین )ع( اظهار کرد: اربعین یک 
کلیدواژه مهم در فرهنگ شیعی ما است، به ویژه در 
۵۰ سال اخیر، اربعین و موتور محرک پیروزی انقلاب 

اسلامی شد.
وی افزود: در ۲ دهه اخیر با درایــت رهبر انقلاب و 
میدان داری سردار دل ها شهید حاج قاسم سلیمانی 
این سنت مهم شــیعی بازخوانی شــد و امروز این 
راهپیمایی میلیونی به تثبیت امنیت ما در منطقه غرب 
آسیا کمک کرده است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با بیان اینکه هفته دولت زمان مناسبی برای بازگویی 
خدمات و فعالیت های دولتمردان است، گفت: در صدر 
دولتی که امروز مسئولیت اجرایی امور را بر عهده دارد 
یک فقیه عالی مقام، یک دانشمند برجسته قرار گرفته 

است که از صحابی امام و رهبری است.
وی با بیان اینکه آیت الله رئیسی مرد آزمون پس داده 
در برهه های مختلف است، ادامه داد: اگر به صحیفه 
امام خمینی )ره( رجوع کنید ایشــان بســیاری از 
مأموریت های قضائی را به آقای رئیســی که در آن 
زمان جوانی بیست و چند ساله بود، واگذار می کردند. 
اســماعیلی با تاکید بر اینکه شعار »دولت مردمی« 
منبعث از مشی و سیره شخصی رئیس جمهور است، 
خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب در اولین دیدار با 
مسئولان دولت سیزدهم در سال ۱۴۰۰ از این شعار 

استقبال کردند.
وی با یادآوری اینکه رئیس جمهور تا پایان سال اول 
دولت به همه استان های کشور سفر کرد، تصریح 
کرد: مشی مردمی یعنی اینکه دولتمردان خود را 
در میان مردم و موظف به پاسخگویی به مطالبات 
آحاد جامعــه می دانند و در این راســتا در دولت 
مردمی، برای رئیس جمهور وزرا، هیچ شانیتی جز 
خدمت و خدمتگزاری به مردم وجود ندارد. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی ادامه داد: مردم فضایی 
را که در ســال های پایانی دهه ۹۰ بر کشور حاکم 
شده بود فراموش نکرده اند و مهم ترین اتفاقی که 
در نتیجه رأی مردم به آیت الله رئیســی افتاد، پر 
شدن شکافی بود که در اعتماد بین مردم و دولت 

به وجود آمده بود.
وی درباره شــرایط کشــور در زمان تحویل گرفتن 
دولت گفت: در تابستان ۱۴۰۰، به طور میانگین در 
هر روز ۷۰۰ نفر از هم وطنان را بر اثر کرونا از دســت 
می دادیم، دانشگاه ها، بازار و مراکز فرهنگی و هنری 
در حالت نیمه تعطیل بودند اما امروز که به گذشته نگاه 

می کنیم جمهوری اسلامی موفق شد بسیار زودتر از 
کشورهای غربی کرونا را شکســت دهد و زمانی که 
مرگ ومیر کرونا در کشــور صفر شــد این عدد در 

بسیاری از کشورهای اروپایی و آمریکا سه رقمی بود.
اسماعیلی درباره عملکرد دولت در سیاست خارجی 
اضافه کرد: رئیس جمهــور قبلی همه چیز را به حل 
ارتباط با غرب گره زده بود اما این دولت کشــور را از 
وابســتگی القایی به غرب رها کرد؛ در آغاز فعالیت 
دولت، رئیس جمهور تاکید کرد که بنای ما استفاده 
از ظرفیت های منطقه است، این سخن برای برخی 
مدعیان دیپلماســی خنده دار بود اما امروز ســهم 
تجارت ما در منطقه بیش از پنج برابر ۲ سال گذشته 

شده است.
وی با بیان خاطره ای از زمان ریاست آیت الله رئیسی 
بر قوه قضائیه اظهار کرد: آن زمان وزیر وقت خارجه به 
سران سه قوه نامه ای نوشت و گفت تا زمانی که مسئله 
FATF و برجام حل نشود امکان عضویت ما در پیمان 
شانگهای وجود ندارد؛ از زمان دولت اصلاحات همه 
دولت ها به دنبال الحاق به این پیمان بودند و دولت 
سیزدهم در همان ۲ ماه ابتدایی فعالیت خود ایران را 

به عضویت پیمان شانگهای درآورد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی همچنین با اشاره به 
عضویت ایران در بریکس افزود: مهم ترین هدف این 
ائتلاف ایجاد ارز مشترک برای مبارزه با دلار است و 
امروز بخشی از این ائتلاف بزرگ با حضور دولت های 
قدرتمندی چون چین، روسیه و هند شده ایم؛ این 
کشــور برای اینکه در بریکس پذیرفته شــود ۱۰۰ 
میلیارد دلار در بانک شــانگهای که بانک اصلی این 

گروه است، سرمایه گذاری کرد.
وی با اشاره با ســکوت مدعیان دیپلماسی در برابر 
این دستاورد تصریح کرد: عده ای باور نمی کردند با 
اقتدار و با نه گفتن به اروپا و آمریکا به چنین جایگاهی 
برسد. اسماعیلی به عملکرد دولت در عرصه فرهنگ 
پرداخت و خاطرنشــان کرد: در ابتدای شروع به کار 
دولت ســیزدهم عده ای می گفتند کــه این دولت 
مخالف فرهنگ و هنر است اما امروز پررونق ترین دوره 
فرهنگی کشور است؛ در یک نمونه هفت میلیون نفر از 
نمایشگاه کتاب امسال بازدید کردند، همچنین رهبر 
معظم انقلاب نیز شخصاً چهار ساعت در نمایشگاه 
حاضر بودند و کتاب های مختلف را مورد ارزیابی قرار 
دادند. وی با اشاره به »فتنه جنگ ترکیبی« در سال 
گذشته ادامه داد: با یک »تروریسم رسانه ای« مواجه 
بودیم. این تروریســم هر کســی را که می خواست 
فعالیت کند، تهدید می کرد و در این مسیر منافقین 
کهنه و منافقین نو در این جنگ شناختی به دنبال 

اعتبارزدایی از نظام اسلامی بودند.
اسماعیلی »بازگشت به مساجد« را یکی از شعارهای 
کلیدی دولت خواند و افزود: اگر می خواهیم وضعیت 
فرهنــگ و هنر به یــک ثبات مطلوب برســد باید 

فعالیت های فرهنگی و هنری به مساجد برگردد.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: در دولت ســیزدهم صادرات روزانه نفت 
افزایش پیدا کرده و از طرف دیگر گام های خوبی 
در توسعه روابط خارجی کشــور برداشته شده 

است. 
اسماعیل حسین زهی با اشــاره به هفته دولت 
درباره نحوه تعامل مجلــس با دولت در طول دو 
سال گذشــته، بیان کرد: تاکنون هیچ دولت و 
مجلسی به میزانی که دولت سیزدهم و مجلس 
یازدهم باهم تعامل داشته اند، نبوده است. تعامل 
بســیار خوبی بین مجلس و دولــت برای حل 
مشــکلات مردم وجود داشــته اما متاسفانه در 
حوزه معیشت نتوانســتیم به موفقیت چندانی 
برسیم که باید مجلس و دولت ورود جدی تری به 

این موضوع داشته باشند.
وی در ادامه اظهار کــرد: در حوزه های دیگر در 
طول دو سال گذشــته دولت نمره خوبی کسب 

کرده است؛ در بخش انرژی، صادرات روزانه نفت 
در دولت ســیزدهم علی رغم وجــود تحریم ها 
افزایش پیدا کرده است. از طرف دیگر در برقراری 
روابط خارجی با کشورهای همسایه دولت گام 

های خوبی برداشته است.
نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه  دولت سیزدهم در روابط خارجی 
جهش خوبی رقم زد، تصریح کرد: برقراری ارتباط 
با سایر کشورها به جز رژیم اشغالگر قدس مهم 
است و این روابط اســت که در عمران و آبادانی 
کشــور اثر گذار اســت. دولت نیز به خوبی این 
موضوع را درک کرده و دســتگاه خارجی کشور 
گام های خوبی در توسعه روابط خارجی در طول 
دو سال گذشته برداشته است. حسین زهی در 
پایان تاکید کرد: به طور کلــی بنده به عملکرد 
دولت سیزدهم در طول دو ســال گذشته نمره 

۱۷ می دهم.

سخنگوی دولت با اشــاره به اینکه در سه چهار سال 
دولت قبل ما رکورد ۱۰۰ ســاله تورمی را در کشــور 
شکسته بودیم، یادآور شد: ما در دولت فعلی در کاهش 
سرعت رشد نقدینگی اجمالا موفق بودیم، اما در هدایت 

نقدینگی باید بیشتر تلاش کنیم.
علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت سیزدهم به 
مناســبت فرارســیدن هفته دولت، در برنامه »بدون 
توقف« شبکه سه سیما با اشاره به اینکه علی رغم اینکه 
بسیاری از مشکلات مردم حل نشده، با توجه به برآیند 
این دو سال به دولت آقای رئیسی نمره قبولی می دهم، 
عنوان کرد: در سه، چهار سال منتهی به این دولت ما 
رکورد ۱۰۰ ساله تورمی را در کشور شکسته بودیم و قله 
تورمی در ماه های انتهایی دولت قبل زده شده بود، در 
واقع شاخص تورمی تولید کننده در اردیبهشت ۱۴۰۰ 
بر اساس آمار بانک مرکزی ۱۰۳ درصد بوده؛ یعنی قله 
تورمی در تمام این سال ها و تورم مصرف کننده ما هم 

۵۹.۳ درصد بوده است.
وی ادامه داد: ما در سراشیبی سختی قرار گرفته بودیم و 
سعی می کردیم به بالا برگردیم، سرپرست بانک مرکزی 
دولت قبل در زمانی که آقای رئیسی به عنوان رئیس 
جمهور انتخاب می شود، می گوید تورم مان بالاست، 
انرژی از مردم گرفته شــده و با توجه به عملکرد ما در 
ماه های اخیر باز هم این تورم رو به افزایش خواهد بود 
و پیش بینی من تورم بالای ۱۰۰ است، اما تورم، امروز 

طبق آمار رسمی مرکز آمار ۴۷.۵ درصد است.
سخنگوی دولت همچنین یادآور شــد: ما یک دوره 
اغتشاشات داشتیم که تأثیر مستقیم بر اقتصاد کشور 
گذاشت و از طرف دیگر جهان نیز در دو سال اخیر به 
دلیل جنگ اوکراین سال های تورمی را تجربه کرد و 
ما ناچار شدیم تصمیماتی برای اصلاح یارانه ها و برخی 
از موارد اقتصادی بگیریم که آنها نیز اثر تورمی داشتند، 

یعنی با وجود آثار تورمی که داشــتیم تــورم از ۵۹.۳ 
درصد در شهریور ۱۴۰۰ به ۴۷.۵ درصد کاهش پیدا 
کرده است. بهادری جهرمی در پاسخ به این سؤال که 
آقای خاندوزی زمانی که نماینده مجلس بود خودش 
عنوان کرد که حتی اگر دولت هیچ کاری هم نکند تورم 
۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش خواهد یافت، پس شما چه کار 
مهمی انجام دادید؟ اظهار کرد: دولت گذشــته خلق 
پول های گسترده انجام می داد، منشأ اصلی تورم ما خلق 
نقدینگی ای بود که دولت برای جبران کسری بودجه و 
به دلیل اینکه نمی توانست نفت بفروشد و مالیات بگیرد، 
انجام داد، رئیس کل بانک مرکزی می دانست که چه 
خلق پول هایی کرده اما آقای خاندوزی آن موقع اشراف 
اطلاعاتی نداشت و دیگر اینکه چون ایشان مطلع بود، 
دولت بودجه را طوری تعریف می کرد که می دانست 
محقق نمی شود. وی با اشاره به اینکه دولت قبل برای 
جبران کسری بودجه، دســت به خلق پول زد، گفت: 
این خلق پول رشد اقتصادی هم حاصل نکرد بود، لذا 
دولت باید در اولین قدم ســرعت افزایش نقدینگی را 
کم می کرد، پس جلوی سرعت خلق پول گرفته شد، از 
طرف دیگر دولت باید فکری هم برای حجم نقدینگی 
و هدایت آن می کرد، پس این حجــم نقدینگی را به 
ســمت امور مختلف هدایت کرد، لذا طرح پروژ ه های 
پیشران در حوزه  های زیرساختی را عملی کرد. ما در 
کاهش سرعت رشد نقدینگی اجمالا موفق بودیم، اما 
در هدایت نقدینگی باید بیشتر تلاش کنیم. سخنگوی 
دولت در پایان نیز با اشاره به اینکه ۹۸ درصد داروها در 
داخل تولید می شود، در خصوص ارز دارو عنوان کرد: در 
حوزه دارو، ارز ترجیحی به جای مردم به شرکت بیمه گر 
داده شد، یعنی سعی شد تا مردم تحت پوشش بیمه قرار 
بگیرند و با بیمه دارو دریافت کنند، تا به این شکل جلوی 

قاچاق دارو هم گرفته شود.

پرداخت معوقات معلمان حق التدریسی تا اول مهر

تحویل اتوبوس های وزارت کشور به تهران بعد از اربعین

دستگیری ۱۶4 سارق حرفه ای 

دولت سیزدهم جهش خوبی در روابط خارجی رقم زد

قله تورم ۱۰۰ سال اخیر در دولت گذشته بود

سياسیفرهنگی 

دولت سیزدهم پررونق ترین دوره فرهنگی کشور است



اقتصاد2
ایران

ســاخت ۱۴۶ هــزار واحــد 
مسکونی در بافت  فرسوده 

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: ساخت 
مسکن در بافت فرسوده به ۱۴۶ هزار و ۷۰۰ 
واحد رســیده که این تعداد شامل ۴۰ هزار و 
۵۲۲ پروژه در ۳۷۳ شهر است که رشد بسیار 
خوبی نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 

داشته است. 
محمد آیینــی معاون وزیر راه وشهرســازی 
گفت: طی چند روز گذشته  ۱۰۱ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن در سراسر کشور به بهره 
برداری رســید که بخشــی از این واحد ها به 
تعداد ۱۹ هزار و ۱۸۹ واحد مربوط به مسکن 
 نوسازی شده و احداثی در بافت های فرسوده 

شهری بود.
به گفته مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید در چند سایت نمونه در محله نظام آباد 
شهر تهران، محله سیس آباد در حاشیه شهر 
مشهد و شهر های شیراز، بندرعباس، یاسوج 
و بوشــهر شــاهد افتتاح واحد های نوسازی 
شــده بودیم. وی افزود: به طور کلی نزدیک 
به یک پنجم افتتاح های هفته دولت مربوط 
به نوســازی بافت های فرسوده بود که تلاش 
می کنیم تا در سال های آینده این رقم افزایش 

یابد.
او می گوید: ساخت مسکن در بافت فرسوده 
به ۱۴۶ هــزار و ۷۰۰ واحد رســیده که این 
تعداد شــامل ۴۰ هزار و ۵۲۲ پروژه در ۳۷۳ 

شهر است. 
معاون وزیــر راه وشهرســازی گفــت: آمار 
صــدور پروانــه ســاختمانی را برای شــهر 
تهــران در مردادمــاه معــادل ۱۱۵ درصد 
رشد نســبت به مدت مشابه ســال گذشته 
داشــته و بــرای شــهر تهــران در ۵ مــاه 
 نخست امســال رشــد ۱۴۲ درصدی ثبت 

شد. 
گفتنی است روز دوشنبه پنجم شهریور ۱۴۰۲ 
به دستور آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور کشــورمان در هفته دولت ۱۰۱ هزار 
و ۲۷۸ هزار واحد مســکونی نهضت ملی به 

متقاضیان تحویل داده شد.

تجارت ۶ ماهه ایران و هند یک 
میلیارد دلار شد

وزارت بازرگانــی و صنعت هنــد از مبادلات 
حدود یــک میلیــارد دلاری این کشــور با 
ایــران در نیمه نخســت ۲۰۲۳ خبــر داد 
و اعلام کــرد: صادرات ایران بــه هند در این 
دوره ۵ درصد رشــد کــرده اســت. وزارت 
بازرگانــی و صنعــت هنــد کل مبــادلات 
تجاری این کشــور با ایران در نیمه نخست 
 ســال جاری میــلادی را ۹۹۳ میلیون دلار 

اعلام کرد.
مبادلات تجــاری ایران و هنــد در این دوره 
با افت ۲۷ درصدی نســبت به مدت مشــابه 
ســال قبل مواجه شده اســت. کل مبادلات 
تجاری دو کشــور در نیمه نخســت ســال 
۲۰۲۳ بالغ بر یک میلیــارد و ۳۷۳ میلیون 
دلار اعلام شده بود. کاهش مبادلات تجاری 
ایران و هند در نیمه نخســت ۲۰۲۳ ناشی از 
افت صادرات این کشــور به ایران بوده است. 
صادرات هنــد به ایران در ماه هــای ژانویه تا 
ژوئن امسال افت ۳۸ درصدی را تجربه کرده 
و به ۶۴۱ میلیون دلار رســیده اســت. هند 
در نیمه نخست ســال میلادی گذشته یک 
 میلیارد و ۳۸ میلیون دلار کالا به ایران صادر 

کرده بود.
اما واردات هند از ایران در نیمه نخست امسال 
رشــد ۵ درصدی داشــته و به ۳۵۲ میلیون 
دلار رســیده اســت. هند در مدت مشــابه 
 ســال قبل ۳۳۵ میلیــون دلار کالا از ایران 

وارد کرده بود.
بر اساس این گزارش برنج بیشترین سهم را در 
صادرات هند به ایران در نیمه نخست امسال 
داشته و ۶۷ درصد از کل صادرات هند به ایران 
در این دوره مربوط به برنج بوده است. میوه با 
۲۹ میلیون دلار و چای با ۱۷ میلیون دلار به 
ترتیب دومین و سومین کالای صادراتی هند 

به ایران بوده اند. 
فرآورده هــای نفتی نیــز بزرگ ترین کالای 
وارداتــی هنــد از ایــران در نیمه نخســت 
۲۰۲۳ بــوده و هنــد ۱۳۹ میلیــون دلار 
فــرآورده نفتی ایــران را در این مــدت وارد 
کرده اســت. مــواد اولیه تولید رنــگ با ۹۱ 
میلیــون دلار و میوه با ۶۶ میلیــون دلار به 
 ترتیــب در جایــگاه دوم و ســوم از این نظر 

قرار داشته اند.

اخبار

رئیس جمهــور با تاکید بر 
اینکه به دولتمردان توصیه 
کرده اســت بــرای حل 
مشکلات مردم در میدان 
باشــند، گفــت: اقتصاد و 
زندگی مردم را به اراده آمریکا و برخی کشورهای 

اروپایی وصل نمی کنیم.
»آیت الله سیدابراهیم رئیسی« در سومین نشست 
خبری خود با رسانه های داخلی و خارجی با عرض 
تسلیت به مناسبت ایام سوگواری و اربعین حسینی 
)ع( و قدردانی از اصحابه رســانه که همواره دولت 
را در اطلاع رســانی و  انکعاس اخبــار دولت یاری 
می دهند  و بخشی از رسانه ها با نقدهای منصفانه 
به دولت کمک می کنند، گفــت: ارتباط دولت با 
اصحاب رسانه را یک ضرورت می دانم که همواره 
برای تبیین نظــر دولتمردان برای مــردم عزیز و 
انعکاس نظر مردم به مسئولان فعال هستند و می 
توانند ارتباط دوســویه و دوجانبه باشد که مردم و 
مســئولان را با یکدیگر مرتبط کنند که در جریان 
دغدغه های مردم و مشــکلات مردم دولتمردان 
بیش از پیش قرار بگیرند. وی اظهار داشت: دولت 
کار خود را دوسال قبل در حالی آغاز کرد که شرایط 
و کشــور در وضعیت خاصی بود؛ در آن شــرایط 
کرونایی، اقتصاد با کســری بودجه، شرایط تورمی 
و با کاهش کالاهای اساسی و مسائلی از این دست 
مواجه بود که برخی از صاحبظــران و دولتمردان 
گذشــته با تردید می گفتند که دولت چگونه می 
 خواهد ایــن شــرایط را مدیریت کند و شــرایط

 را به پیش ببرد. 

گفتمان دولت بازگشت به مردم و با نگاه مردم
رئیس جمهور ادامه داد: کشــور مــا ظرفیت های 
فراوانی دارد و معتقدیم با تغییر گفتمانی که در این 
دولت پیش آمد، بازگشت به مردم و با مردم بودن 
را ســرلوحه خود قرار دادیم و با نگاه به داشته های 

درون کشور و رجوع به داخل، کار را شروع کردیم 
که این گفتمان می تواند بســیاری از مسائل را در 

کشور حل کند.
آیت الله رئیسی گفت: شرایطمان به نحوی شد که 
با کمک مومنانه مردم و کادر درمانی و بهداشــتی 
وضعیت و شرایط کرونایی در مدت کوتاه تغییر کرد. 
کسری بودجه نزدیک به ۴۸۰ هزار میلیارد بود که 
می توانست برای کشور مشکل ایجاد کند اما با ایجاد 
منابع در اختیار در کشور کسری بودجه جبران شد. 
وی عنوان کرد: نرخ تــورم که نزدیک به ۶۰ درصد 
بود به ۴۶ درصد کاهــش یافت و با تامین کالاهای 
اساســی به نحوی اطمینان در تامین همه اقسام 

کالاهای اساسی برای کشور ایجاد شد.

رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۱ به ۴ درصد 
افزایش یافت

وی خاطرنشان کرد: شــرایط کسب و کار تحصیل 
و تلاش متفاوت شــد به نحوی که رشد اقتصادی 
در ۱۴۰۰ برخلاف گذشته ۴درصد و بیش از آن را 

نشان داد در ۱۴۰۱ هم رشد اقتصادی ۴ درصد در 
کشور شد. رئیس جمهور گفت: این نشاندهنده این 
است که در کشور امید ایجاد شده است تورم تولید 
۱۰۳ تبدیل به ۳۰ درصد شــد. رشد ماشین آلات 
تولید در کشور ۱۹ درصد شد. رشد تولید ۶ درصد 
شد. همه شاخص ها نشــان دهنده رشد و تلاش 

پیشرفت است.
آیت الله رئیسی بیان کرد: نرخ بیکاری به ۸.۲ درصد 
کاهش یافت ، ۲۳ اســتان ها کشور اعلام می کنند 
وضعیت بیکاری در استانشان نشان می دهد شرایط 
کاملا متفاوت شده اســت در یک سوم استان های 
کشــور نشــان می دهد نگران بیکاری هستند اما 
اشتغال ایجاد شده اســت. ئرئیس جمهور گفت: ۵ 
هزار کارگاه و کارخانه نیمه تعطیل و تعطیل فعال 
شد یعنی اشتغال و تولید در کشور فعال شده است. 
زمینه کار و  فعالیت در کشور در بخش های  مختلف 
ایجاد شده است. آیت الله رئیسی تصریح کرد: همه 
این شاخص هایی اســت که نشان می دهد کارها و 
ظرفیت هایی که در کشور وجود دارد و تلاش هاش 

که انجام شــده جواب داده و بعد از این همه جواب 
می دهد.

تجارت ایران با همسایگان ۱۴ درصد رشد 
کرده است

رئیس جمهور با اشاره به سیاست همسایگی دولت 
سیزدهم، از رشــد ۱۴ درصدی ارتباطات تجاری 
در این بخش خبــر داد و گفت: دولت ســیزدهم 
ارتباط با کشورهای همســو را دنبال کرد و سطح 
روابط اقتصادی و سیاسی و تجاری ما با کشورهای 

همسایه و همسو بسیار متفاوت شد.
آیت الله رئیســی اضافه کرد: در ارتباطات تجاری 
با منطقه معلوم شــد که ظرفیت هــای زیادی در 
این کشــور وجود دارد و طی برقــراری ارتباط با 
آفریقا، آمریکای لاتین و بســیاری از کشــورهای 
آسیایی، فعال شدن در اتحادیه اوراسیا، با عضویت 
در شانگهای، عضویت اخیر در بریکس معلوم شد 
که ایران اســلامی ظرفیت و جایگاه دارد  دشمن 
در سیاســت منزوی کردن ایران اسلامی نشد. هم 
وضعیت سیاســی و هم وضعیت اقتصادی نشانگر 
این است که دشمن در راهبرد خودش موفق نشد و 
شکست خورد. وی افزود: در حوزه ناامید و مایوس 
کردن مردم هم به همین ترتیب است. به یاد دارید 
که هنوز چند ماهی از روی کار آمدن دولت سیزدهم 
نگذشته بود که یک حمله سایبری به پمپ بنزین ها 
به صورت سراسری شروع شــد و در سراسر کشور 
تلاش کردند که مردم را عصبانــی کنند اما مردم 
بسیار هوشیارانه و با بصیرت کار را دنبال کردند و 
دشمن را ناکام گذاشتند. دشمن هم متوجه شد که 
مردم با دولت همراه هستند و بنای دولت هم بر کار 

است و شعار دولت هم ما می توانیم است.
وی یادآور شــد: اعتقاد و باور دولت این اســت که 
همچنانی که ایران در حوزه های بسیاری مثل دفاع 
مقدس، دفاع از حریم حرم، حوزه های علم و فناوری، 
در صنایع هسته ای  و نظامی موفق شد و در بسیاری 
از حوزه ها توفیق به دست آورده، حتما در حوزه های 

دیگر هم موفق خواهد شد.

رئیس جمهور در سومین نشست خبری؛

۵ هزار کارخانه نیمه تعطیل و تعطیل فعال شد 
رشد ۱۴ درصدی تجارت با همسایگان

صادرات غیر نفتــی به ۱۹.۳ 
میلیارد دلار رسید

طبق اعلام گمرک، در پنج ماهه امســال ۵۵ 
میلیــون و ۹۰۰ هزار تن کالا بــه ارزش ۱۹ 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار به خارج از کشور 
صادر شده است. گمرک اعلام کرد که میزان 
کالاهای وارداتی به کشور در پنج ماهه امسال 
۱۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۴ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار بوده که از حیث 
وزن ۲.۱۷ درصد و از نظر ارزش ۷.۴۹ درصد 

رشد داشته است.
این میــزان صــادرات کالاهای غیــر نفتی 
که به اســتثنای نفت خام نفت کــوره، نفت 
ســفید تجارت چمدانی بوده از حیث ارزش 
۸.۵۵ درصد کاهش و بــه لحاظ وزن ۲۶.۵۶ 
درصد افزایش نشــان می دهد. بر اساس این 
گزارش، عمده دلیل کاهش ارزش صادرات، 
کاهش قیمت جهانی عموم کالاهای صادراتی 
پتروشیمی است. گفتنی است؛ متوسط ارزش 
گمرکی هر تــن کالای صادراتی ۳۴۶ دلار و 
متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 
۱۶۷۷ دلار در پنــج ماهه ســال جاری بوده 

است.
در این میان چین بــا پنج میلیــارد و ۶۰۰ 
میلیون دلار، عراق با ســه میلیــارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار، امارات متحده عربی با دو میلیارد 
و ۳۰۰ میلیــون دلار, ترکیه بــا دو میلیارد و 
۲۰۰ میلیون دلار و هند با ۸۴۵ میلیون دلار 
پنج کشور عمده مقصد کالای صادراتی ایران 
بودند. ۷۵.۱۳ درصد از وزن و ۷۴.۷۷ درصد 
از کل ارزش صادرات کشورمان در پنج ماهه 

سال جاری به این پنج کشور بوده است.
بر اســاس این گزارش، امارات متحده عربی 
با هفت میلیارد و ۳۰۰ میلیــون دلار، چین 
با هفت میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار، ترکیه با 
دو میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار، آلمان با ۸۷۹ 
میلیون دلار و هند بــا ۸۱۳ میلیون دلار پنج 
کشور عمده طرف معامله واردات در پنج ماهه 

سال جاری بودند.
پنج کشــور فوق ۶۲ درصد از وزن و ۷۶.۶۰ 
درصد از کل واردات کشور را در این مدت به 
خود اختصاص دادند. این گزارش در خصوص 
میزان واردات انواع گوشی های تلفن همراه در 
پنج ماهه سال جاری می افزاید، در این مدت 
۹۱۳ میلیون دلار گوشــی تلفن همراه  وارد 
کشور شده است که معادل ۳.۷۷ از کل ارزش 
واردات کشــور را دارا بود. لازم به ذکر است؛ 
با توجه به اهمیت ترانزیت خارجی کشــور از 
قلمروی ایران و سیاســت تسهیل گرایانه در 
این زمینه، ترانزیت خارجــی از ایران با ۵.۴ 
درصد افزایش به رقم شــش میلیون و ۲۰۰ 

هزار تن رسید.

خودکفایی در گندم نان
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی 
ضمن اشاره به اینکه در گندم نان به خودکفایی 
رسیدیم، درباره آخرین آمار خرید تضمینی 
گندم گفت: در حال حاضر خرید این محصول 
از کشــاورزان به ۱۰ میلیون و ۱۵۰ هزار تن 
رسیده است. علیرضا مهاجر در رویداد معرفی 
طرح ها و خدمات نوین بیمه کشاورزی با تاکید 
بر اهمیت بیمه در بخش کشــاورزی گفت: 
باید راهی پیدا کنیم که کشــاورزان به بیمه 

کشاورزی علاقه مند و اقدام به این کار کنند.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در بازدیدی 
از غرفه کشــاورزی در یکی از نمایشگاه ها بر 
بحث خودکفایی گندم تاکید بسیاری داشتند 
و در آنجا اعلام کردند که به دیم زارها و آمارها 
نیز توجه بیشتری شود تا بتوانیم به درستی 

تصمیم بگیریم.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی 
اضافه کرد: سال ۱۴۰۰، ۴.۵ میلیون تن خرید 
تضمینی گندم انجام شد زیرا شرایط سختی 
بود. با پدیده خشکسالی مواجه شدیم و کود 
نیز به موقع تامین نشــد. اما بــا تدابیر اتخاذ 
شده سال ۱۴۰۱ خرید تضمینی گندم به ۷.۵ 
میلیون تن و امسال نیز به ۱۰ میلیون و ۱۵۰ 

هزار تن رسید.
به گفته مهاجر با استفاده از ابزار و تکنولوژی 
می توان به آمار دقیق و درســت دسترســی 
داشت. وی همچنین افزود که برای استحصال 
آمار دقیق، گندم آبی از گندم دیم جدا شد و 
برای هر کدام پروژه جداگانه ای در نظر گرفته 
شد. معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 
در پایان گفت: امسال با عنایت الهی و تمرکز 
کشاورزان در گندم نان به خودکفایی رسیدیم 

که دستاورد بزرگی است.
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وزیر اقتصاد بــا تأکید براینکــه اصلاح کارمزد 
تسهیلات قرض الحســنه امروز در شورای پول 
و اعتبار بررسی می شود، گفت: دریافت کارمزد 
ثابت تسهیلات قرض الحسنه امروز حل و فصل 

می شود.
احســان خانــدوزی در همایــش بانکــداری 
اســلامی با اشــاره به ۴۰ ساله شــدن قانون 
عملیــات بانکداری بــدون ربا، اظهار داشــت: 
بعد از گذشت ۴۰ ســال از ابلاغ این قانون، می 
توان اصلاح قانون و مقررات ذیل قانون و شیوه 
های مدیریتی اعمال شــده بــرای اجرای این 
 قانون را بررســی کرد تا چراغ راهی باشد برای 

سال های آتی.
وی قرض الحسنه را یکی از مهمترین محورهای 
بانکداری اسلامی برشمرد و گفت: قرض الحسنه 
یکی از ارکان اصلی بانکداری اســلامی اســت، 
عمده بهره برداران از این شــاخه بانکداری هم 
افرادی هستند که بیشتر از سایر گروه ها نیازمند 
دریافت تسهیلات قرض الحســنه هستند. در 
دو ســال گذشــته نیز در دولت تلاش کردیم 
 ســهم قــرض الحســنه در تســهیلات بانکی

 افزایش یابد.
وزیر اقتصاد ادامــه داد: امروز مثل ۴۰ ســال 
قبل نیســت، که حتی نظام بانکداری دنیا هم 
نســبت به شــمول و فراگیری هم بــی تفاوت 
باشد. امروز در شــورای پول و اعتبار اصلاحات 
نحوه محاســبه و اخذ کارمزد تسهیلات قرض 
الحســنه را بررســی خواهیم کــرد. این رویه 
اصلاح می شــود. کارمزد ثابت تسهیلات قرض 
الحســنه که بارها مورد اعتراض قــرار گرفته 
 بود امروز در شــورای پول و اعتبار حل و فصل 

خواهد شد.
او در ادامه به بیان توضیحاتــی درباره ناترازی 
بانک ها پرداخت و اظهار داشت: بانک باید سپرده 
های مردم را در چهارچوب قانون مصرف کند اگر 
این اتفاق به درستی نظارت میشد، شکاف های 
بزرگ درآمد و هزینه ای در نظام بانکی شــکل 

نمی گرفت.
خاندوزی گفت: ریشــه اینکه بانک های ناتراز 
اســتمرار می کنند عدم توجه به نقش درست 
بانک هاســت, معمولا دفاع می کننــد که اگر 
درآمد بیشــتر شد ســود ســپرده ها از همان 
محل پرداخت می شــود اگر هم نشد بانک آنرا 
حبه می کند ولی زمانی کــه بانک درآمد کافی 
نداشته باشــد و نتواند از سرمایه و منابع داخلی 
 خود اســتفاده کنــد، این موضوع بــه ناترازی 

ختم می شود.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: اگر مقاماتی که سالهای 

قبل باید در ســال های قبل به ناترازی بانک ها 
حساسیت به خرج می دادند براساس بانکداری 
اســلامی که هیچ براســاس بانکداری متعارف 
هم عمل می کردند هیچ وقت شــاهد ناترازی 
و پرداخت های نامتعــارف در بانک ها نبودیم.

این اتفاق مکــرر رخ داده و مصادیق متعددی 
از بانک هایــی در پایان دهــه ۸۰ و ۹۰ داریم 
که اســاس حیات آنها به جبران ناترازی  شــان 
 توســط حاکمیــت و بانــک مرکزی وابســته 

شده است.
خاندوزی بر نظــارت بر بانکداری اســلامی و 
نظــارت در بانکداری متعــارف تأکید وتصریح 
کرد: در حوزه نظــارت بر بانکداری اســلامی 
شــاهد فقدان در کشــور هســتیم. چقــدر از 
عقود مشــارکتی بانک های ما واقعــا در قالب 
 مشــارکت هســتند؟ ســوگمندانه باید گفت 

خیلی کم! 
وی بــه ناتــرازی بانــک قوامیــن و ادغــام 
بانک های نظامی در ســال های قبل اشــاره و 
تصریــح کــرد: ایــن ناتــرازی هایــی که در 
بانک های اینده و ســرمایه و... رخ داده ناشــی 
از فقــدان نهادســازی نظارتــی در بانکداری 
اســلامی و نظام بانکداری متعــارف خودمان 
 اســت. ابزارهای نظارتی فعلی نیــز بازدارنده 

عمل نمی کند. 
چقدر این قوانیــن بازدارنده بوده اســت؟ این 
موضوع دغدغــه رییــس کل بانــک مرکزی 
 اســت که باید در شــورای پول و اعتبار به آن 

پرداخته شود.
وزیر اقتصــاد گفت: در ســطح کلان هم بخش 
قابل توجهــی از ناترازی هایــی که صورت می 
گیرد واقعا از منظر شرعی چه توجیه و جایگاهی 
دارد؟ اساسا دولت و سیاست گذار پولی مجاز به 
چنین اقدامی از محل پایه پولی است؟ آیا کاری 
در جهت تخریب نظام مالی و اقتصادی اســت 
یا تقویت این نظام؟ ممکن اســت به صلاحدید 
در زمان کوتاهی برای جلوگیری از انتشــار این 
نگرانی ها به ســایر ابعاد تصمیم موقتی گرفته 
شود اما به لحاظ قواعد آیا در بانکداری اسلامی 

مجاز به چنین اقدامی هستیم؟
خانــدوزی گفت: چــه کســی این اجــازه را 
به ما داده اســت؟ باید بازنگــری جدی در این 
موضوع صــورت گیرد. امیدوار هســتم گفت و 
شنودهایی که در این نشســت انجام می شود 
باتوجه بــه حساســیت های شــخص رئیس 
جمهور در این حوزه کمــک کند به دولت برای 
 ایجاد صفحه جدیــدی از عملکــرد بانکداری 

در آینده.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه بــا اعلام اینکه 
دولت در ســال جاری، همانند ســال گذشته 
برای پرداخت هزینه ها هیچ استقراضی از بانک 
مرکزی نداشته است، گفت: این در حالی است 
که هر ماه از محل منابع جــاری بین ۱۵ تا ۲۰ 
هزار میلیارد تومــان بــرای بازپرداخت اوراق 
 مالی منتشــره در سال های گذشــته پرداخت 

شده است.
داود منظور در جمع خبرنگاران در مورد کنترل 
تورم و انضباط مالــی دولت، با توجه به تغییرات 
مجلس در بودجه، اظهار کرد: بودجه اصولاً هم 
در بخــش منابع ودر بخش مصــارف به صورت 
پیش بینی اســت و ســازمان برنامه و بودجه با 
استفاده از ابزار تخصیص متناسب با درآمدهایی 
که تحقق پیدا می کند، اعتبــارات را تخصیص 

می دهد.
وی افزود: برخی هزینه ها اجتناب ناپذیر اســت 
که حتمــاً تخصیص پیدا می کنــد؛ ولی برخی 
از هزینه های دیگر، قابل مدیریت شــدن است؛ 
مخصوصــاً ردیف هــای متعــددی در جداول 
پیوســت داریم که اگر درآمدهای دولت تحقق 
پیدا نکند، به طور کامل تخصیص داده نخواهد 
شــد و به نســبت کمتر تخصیص پیدا خواهد 
کــرد. رئیس ســازمان برنامه و بودجــه تأکید 
کرد: بنابرایــن ابزار تخصیــص کمک می کند 
 که بتوانیــم توازن بیــن درآمدهــا و هزینه ها 

را برقرار کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد تغییرات 
مجلس در قانون بودجه به خبرنگار ایرنا، گفت: 
سال گذشــته تغییراتی توســط نمایندگان در 
لایحه بودجه دولــت اتفاق افتاد کــه منجر به 
بیش برآوردی برخــی از اقلام درآمدی شــد. 
به عنوان مثال، در حالی که دولت قیمت هر بشکه 
نفت در بودجه را ۶۵ دلار کرده بود. مجلس این 
قیمت را به ۸۵ دلار افزایش داد که سال جاری 
قیمت  فروش نفت کشــور در اغلب ماه ها حدود 
۶۰ تا ۶۵ دلار بود؛ و در نتیجه درآمدهای نفتی 
در پنج ماه اول ســال حــدود ۵۰ درصد تحقق 

یافته است.
منظــور در مورد اینکــه آیا دولت امســال هم 
مانند سال گذشته اســتقراضی از بانک مرکزی 
انجام نداده است، پاســخ داد: امسال استقراض 
نداشــتیم، البته بــا اســتفاده از ظرفیت ماده 
۱۲۵ قانون محاســبات عمومی در ماه هایی که 
محدودیت منابع پیدا می کنیم به صورت موقت از 
موجودی حساب های سپرده شرکت های دولتی 
با هماهنگی بانک مرکزی و خزانه داری برداشت 
می کنیم که بعد از مدتی این مبالغ برگشت داده 

می شود. وی بیان کرد: ما از همه ابزارهایی که در 
اختیار داریم، استفاده می کنیم تا مجبور نشویم 
از روش های تورمــی مثل اســتقراض از بانک 
مرکزی و دست اندازی به پایه پولی استفاده کنیم. 
خوشــبختانه تا امروز برای پرداخت هزینه های 
دولت از اوراق مالی و استقراض از بانک مرکزی 
اســتفاده نکردیم، درحالی که هر ماه بین ۱۵ تا 
۲۰ هزار میلیارد تومــان بازپرداخت اوراق مالی 
سال های قبل را انجام می دهیم؛ یعنی از محل 
درآمدهای جاری بدهی ســال های قبل را نیز 

پرداخت می کنیم.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه تأکید کرد: 
خرسند هســتیم که با مدیریت هزینه هایی که 
انجام می دهیم علی رغم اینکه در پنج ماهه اول 
سال درآمدهای دولت در حدود ۷۱ درصد تحقق 
پیدا کرده است، ولی توانسته ایم بدون استقراض 
و بدون انتشار اوراق، تمام تعهدات خود را انجام 
دهیم و حتی تعهدات اوراق مالی سررسید شده 

را پرداخت کنیم.
منظور در مورد واریز منابع به حســاب صندوق 
پیشــرفت و عدالت که در قانون بودجه امسال 
آمده است، اظهار کرد: تلاش می کنیم متناسب 
با وصول و تحقق منابع همــه تعهدات خود در 
بودجه را پرداخت کنیــم. معاون رئیس جمهور 
گفت: واریز منابع به حســاب صندوق پیشرفت 
و عدالت در دســتور کار اســت و پرداخت های 
جدیدی را به این حساب انجام خواهیم داد که 

آماده تخصیص است.
وی با بیــان اینکه دولــت و ســازمان برنامه و 
بودجه باید تکالیفی کــه در بودجه پیش بینی 
شــده اســت را به موقع انجام دهد، اظهار کرد: 
یکی از این تکالیف این اســت که ما باید بخشی 
از مالیات هــا را کــه عمدتاً مربــوط به بخش 
مســتغلات اســت را به صندوق ملی مســکن 
تخصیص دهیم تا از این محل بتوانیم طرح های 
 توســعه مســکن را در وزارت راه و شهرسازی 

اجرا کنیم.
منظــور گفت: در مــوارد دیگر مانند حســاب 
توســعه و پیشــرفت اســتان ها باید منابعی از 
بودجــه عمرانی تخصیص پیدا کنــد. تلاش ما 
این اســت که متناســب با وصولی هایی که در 
حال رخ دادن است، سهم هر کدام از حساب ها 
را که دولت باید کمک کنــد بپردازیم. تکلیف 
داریم تا متناســب بــا وصول منابــع همه آن 
چیزی که در بودجه پیش بینی شــده اســت را 
پرداخت کنیم. در زمینه حساب های پیشرفت 
 و عدالت تخصیص های جدیدی را در دســتور 

تخصیص داریم.

وزیر اقتصاد:

کارمزد ثابت وام های قرض الحسنه حذف می شود
دولت امسال استقراضی از بانک مرکزی نداشت

تحقق درآمدهای نفتی بودجه

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: برخوردهای سختی 
با شرکت های هواپیمایی متخلف داریم و به صورت مستمر در 
فرودگاه ها گشت های ما حضور دارند تا حق مردم پس گرفته 
شود و متخلفان نقره داغ خواهند شــد. احمد اصانلو رئیس 
سازمان تعزیرات حکومتی در خصوص نظارت بر گران فروشی 
و کم فروشی در کشور گفت: بر اساس مقررات سازمان تعزیرات 
صرفاً مسئول رسیدگی به تخلفات ابلاغی به ما است. نظارت بر 
بازار و کشف تخلفات بر خلاف ذهنیت غالب بر جامعه بر عهده 

سازمان تعزیرات حکومتی نیست.
وی با بیان اینکه این ســازمان مرجع رسیدگی به گزارشات 
ارسالی سایر سازمان ها به ســازمان تعزیرات است افزود: این 
وظایف از سازمان تعزیرات حکومتی در دهه هفتاد گرفته شد. 

رویکرد سازمان تعزیرات با نگاه کلان دولت این است که در حد 
ممکن در خدمت مردم باشیم تا اثر گذار در حوزه بازار باشیم.

اصانلو ادامــه داد: برای حضور مؤثــر و مســتمر در بازار از 
ظرفیت های و مقررات قانونی استفاده و در بازار برای خودمان 
وظیفه تعیین کردیم و به این وســیله گشــت های مشترک 
را توســعه دادیم و به صورت میدانی در کنار بازرســان سایر 

ارگان ها در بازار حضور دارند.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی به دلیل انفعال دولت گذشته 
برخوردها و راهبردها با گران فروشی بازدارنده نیست ادامه داد: 
به همین دلیل به دنبال اصلاح قانون هســتیم تا گشت های 
سیار ما در محل رسیدگی و در محل قبل از صدور حکم نهایی، 

حکم صادر کنند.

وی در ادامه بیان کرد: شعب ملی و ویژه نیز برای رسیدگی و 
ورود میدانی به مســائل کلان و مهم در این سازمان تشکیل 
شد و اجرای مأموریت شــعب ملی منوط به ارسال گزارش از 
سازمان های نظارت کننده بر بازار نیست و خود این شعب ملی 

به مسائل ورود می کنند.
اصانلو گفت: قبــل از عید بــه موضوع بلیــط هواپیما ورود 
کردیم و این موضوع را به شــعب ملی ارجاع دادیم و منتظر 
شکایت نماندیم و تعداد زیادی پرونده ســنگین داشته ایم. 
حدود ۷ شــرکت هواپیمایی در ۴ ماه گذشــته محکومیت 
داشــته اند که به دلیل گران فروشــی بلیــط هواپیما بوده 
اســت. یکی از این شــرکت ها ۲۶ میلیارد تومــان جریمه 
 شــد. تأثیر این اقدام این بود که فــروش بلیط های چارتری 

ممنوع شــد. وی ادامه داد: گشت های مشــترک را در قالب 
شــعب ملی و عادی از شــرکت های هواپیمایی داشته ایم و 
نتیجه این شد که فروش بلیط های چارتری و دلال و واسطه 
وجود ندارد و تمام شــرکت های هواپیمایی باید در ســامانه 
خودشان به صورت مســتقیم بلیط بفروشند. رئیس سازمان 
امور مالیاتی ادامه داد: هیچکــس نمی تواند بیش از ۹ بلیط 
خانوادگی بخرد. بر اساس گزارشات یک شخص با یک کد ملی 
 بالای ۵۵۰ فقره بلیط گرفته تا به صورت دلالی و واســطه ای

 سودش را بگیرد.
وی افزود: دیروز در اصفهان یکی از شرکت های فولادی تعداد 
زیادی بلیط را خریداری کرده تا هر روز ۱۰۰ بلیط را با دلالی 
و با قیمت ۳ تا ۴ میلیون بیشتر از قیمت شرکت هواپیمایی به 

فروش برساند. از سال گذشته هم نظارت بر فروش بلیط اربعین 
آغاز شده اســت و تخلفات را کاهش داده ایم و برخوردهای 
سختی با شرکت های هواپیمایی خواهیم داشت و به صورت 
مستمر در فرودگاه ها گشت های ما حضور دارند و مردم به این 
باجه ها مراجعه کنند تا حق آنها پس گرفته شــود و آنها نقره 

داغ خواهند شد.
وی افــزود: در بحث نان طــرح در حال اجرا تــا زمان نهایی 
شدن مشــکلاتی خواهد داشــت، ولی در قالب کشت های 
مشــترک بر واحدهــای نانوایــی نظــارت داریــم. تعداد 
نانوایی ها زیاد اســت و برخی مســائل باعث شــده که آنها 
 میزان تخلفاتشــان زیاد شــود و باید به این مشــکلات آنها 

رسیدگی شود.

رئیــس اتحادیه خــودروی کرایه و موسســات توریســتی 
تهران با بیان اینکه راه اندازی تاکســی اینترنتی کسب و کار 
تاکسی سرویس ها را مختل کرده است گفت: دیگر کمتر کسی 
برای جابه جایی به آژانس ها رجوع می کند. حسن هاشمی، 
رئیس اتحادیه خودروی کرایه و موسســات توریستی تهران 
درباره وضعیت کسب و کار صنف خود گفت: کسب و کار صنف 
ما که در شرایط خیلی بدی به سر می برد. با راه اندازی تاکسی 
سرویس اینترنتی، زنگ خور تاکسی تلفنی و موسسات تاکسی 
سرویس ها به شدت پایین آمد و دیگر کمتر کسی برای جابه 

جایی به آژانس رجوع می کند.
وی شیوع کرونا را یکی دیگر از عوامل موثر در وضعیت فعلی 
این صنف برشمرد و افزود: کرونا از عواملی بود که کسب و کار 

ما را از رونق انداخت. با شروع همه گیری بیماری کرونا تعداد 
زیادی از رانندگان برای جلوگیــری از ابتلای خود و خانواده 
هایشان از موسســات جدا شدند و یا تغییر شــغل دادند و یا 
جذب تاکسی اینترنتی ها شدند و این موضوع باعث شد ما با 
کمبود ماشین و راننده مواجه شدیم و نتوانسیم پاسخگوی نیاز 

مشتریان باشیم و ریزش مشتری شدیدی داشتیم.
هاشــمی ادامه داد: چندی پیش از جناب رستگار، ریاست و 
هیئت مدیره اتاق اصناف درخواســت کردیم که به صنف ما 
کمک کنند و راهکار جدیدی برای برون رفت از این وضعیت 
ارائه شــود. حال یک کارگروه تخصصی حمل و نقل در اتاق 
تحت نظر هیئت رئیســه و آقای ابوالحسنی، نایب رئیس اول 
این اتاق تشکیل شده و قرار است با بررسی شرایط یک برنامه 

جدید برای صنف ما هم تعریف شــود. امیدواریم به اعضای 
صنف کمک شود تا از این شــرایط وخیم شغلی نجات پیدا 

کنند.
رئیس اتحادیه خودروی کرایه و موسســات توریستی تهران 
با اشاره به کاهش اعضای فعال این صنف به ۴۰۰ نفر  اذعان 
کرد: این اتحادیه قبلا در شهر تهران نزدیک به ۱8۵۰ نفر عضو 
فعال داشت ولی در حال حاضر این تعداد به کمتر از ۴۰۰ نفر 
رسیده است. نزدیک ۶۵درصد اعضای ما ایثارگران و جانبازان 
هستند که در سال های قبل به منظور کمک به این قشر برای 
آنها مجوز صادر گردید ولی الان این عزیزان هم بیکار شده اند.

او خاطر نشان کرد: مشــکل بعضی از اعضای صنف در مورد 
مغازه یا دفتر آژانس اســت. مالکیت بعضی از اعضا به صورت 

سرقفلی است. علیرغم ارزش بالای ملک، مالک ملکی مغازه، 
اجازه تغییر کاربری را به مالک سرقفلی نمی دهد. مکان های 
اجاره ای باید اجاره بهای خیلــی بالایی را پرداخت کند ولی 
درآمد آژانس آنقدر نیســت که جوابگوی هزینه های جاری 

باشد.
هاشــمی تصریح کرد: دفتر یک موسســه تاکسی سرویس 
باید دفتر کار، پارکینگ، اتاق اســتراحت بــرای رانندگان، 
آشپزخانه، ســرویس بهداشتی و حمام داشــته باشد. حال 
ببینید اجــاره یک دفتر کار با این شــرایط چقدر بالاســت 
و یا مالکیت آن چقدر ارزشــمند اســت. ولــی وقتی درآمد 
 کافی نداشــته باشــیم این ســرمایه گذاری اصــلا توجیه 

اقتصادی ندارد.

رئیس اتحادیه خودرو کرایه و موسســات توریســتی تهران 
عنوان کرد: مشــکل دیگر ما تامین بنزیــن و قطعات یدکی 
مورد نیاز اتومبیــل های آژانس اســت. در خصوص قطعات 
یدکی اصلا ســهمیه نداریم و تمام هزینه تعمیر و نگهداری 
خودروها را آزاد پرداخت می کنیم. وی در خصوص مشــکل 
بنزین هم گفت: برای بنزین مصرفی قبلا ســهمیه داشتیم؛ 
ولی مدتی است که سهمیه ها قطع شــده و می گویند باید 
کارکرد هر خودرو را وارد ســامانه کنید و بــه ازای کارکرد 
مقداری از هزینــه بنزین را پرداخت می کننــد. اینقدر این 
مبلغ ناچیز اســت که رانندگان تمایلی به عضویت در سامانه 
 ندارند. اگر در آینده بنزین گران شود ناچار به عضویت در این 

سامانه هستیم.

فروش بلیط های چارتری ممنوع است

نقره داغ گران فروشان بلیط هواپیما 

کاهش چشمگیر تعداد رانندگان تاکسی سرویس ها
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مدیرکل دفتر امور اکتشــاف وزارت صمت ارزش 
ذخایر برجا و قطعی شده ۶ ماده معدنی را قریب به 

۱۰ میلیارد دلار عنوان کرد.
ابراهیم علی مولابیگی، مدیرکل دفتر امور اکتشاف 
وزارت صمت با بیان اینکه مواد معدنی کشف شده 
در مناطق مختلف شــامل ســنگ آهن، سرب و 
روی، طلا، مس، آنتیموآن و زغال سنگ می باشد، 
افزود: در سال گذشته بیش از یک میلیارد و ۵8۰ 
میلیون تن ذخیره قطعی در کشور کشف و توسط 
کمیسیون گواهی کشف تایید شده که این میزان 
به غیر از میزان ذخایر معدنی کشــف شده ای می 
 باشد که با بررسی و تایید ادارات کل استان ها صادر

 گردیده است.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه در سال گذشته ۷۰ 
گزارش پایان عملیات اکتشــاف توسط کمیسیون 
گواهی کشف بررسی شده است، افزود: این میزان 
ذخایر مکشــوفه حدود ۱۰۰ میلیون تن کانسنگ 

آهن، حدود ۷۹ میلیون تن کانسنگ طلا  و حدود 
یک میلیارد و ۳۲8 میلیون تن کانســنگ مس را 

شامل می شود.
وی ادامــه داد: ارزش ذخایر طــلای محتوی در 
سال گذشــته به بیش از ۳۵۵ میلیون دلار، مس 
محتوی به بیــش از 8 میلیــارد دلار و آنتیموآن 
محتوی به بیش از ۷۲ هزار دلار رســید. مدیرکل 
دفتــر امــور اکتشــاف ارزش کانســنگ آهن را 
بیش از ۵۹8 میلیــون دلار عنوان کــرد و افزود: 
در سال گذشــته ارزش کانســنگ زغالسنگ به 
بیــش از ۶ میلیــون دلار و ارزش کانســنگ 
 ســرب و روی بــه بیــش از ۲۱۰ میلیــون دلار

 رسید.
وی در پایان گفــت: این میزان ذخیره مکشــوفه 
متعلق به استان های سیستان و بلوچستان، کرمان، 
کردستان، خراسان رضوی و جنوبی، یزد، اصفهان، 

مرکزی، آذربایجان شرقی و سمنان می باشد.

وزیر نفت با اشاره به فشارافزایی گفت: با توان شرکت های داخلی امکان 
فشار افزایی در میادین گازی وجود دارد. به گزارش وزارت نفت جواد 
اوجی شامگاه با حضور در برنامه گفت وگوی ویژه خبری با گرامیداشت 
هفته دولت و یاد شهیدان رجایی و باهنر با اشاره به اینکه توسعه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی از سال ۱۳۷۹ مطرح شد و شرکت های خارجی آمدند و 
چند قرارداد هم امضا شد، افزود: تصور این بود باید از توان شرکت های 
خارجی برای توســعه این فاز استفاده شــود. وی ادامه داد: در سال 
۹۷ قراردادی که با توتال، سی ان پی ســی )شرکت ملی نفت چین( و 
پتروپارس برای توسعه فاز ۱۱ امضا شده بود با تشدید تحریم ها متوقف 
شد. شرکت توتال بدون اقدامی عملی برای توسعه این فاز از قرارداد 

خارج شد و اطلاعات مربوط به این میدان را نیز با خود برد.
وزیر نفت تأکید کرد: توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی در زمان آغاز به کار 
دولت ســیزدهم یکی از موضوع های کلیدی بود، زیرا به جز این فاز، 
همه فازهای دریایی تکمیل شــده بود. اوجی با اشاره به اینکه توسعه 
فاز ۱۱ مهم بود، زیرا در نقطه صفر مرزی قــرار دارد، گفت: چاه های 
فاز ۱۱ پارس جنوبی به عمق ۴ هزار متر است و چهار لایه گازی را در 

برمی گیرد که ظرفیت بالایی برای تولید گاز دارد.

وی با بیان اینکه هر فاز اســتاندارد پارس جنوبی ظرفیت تولید ۲8 
میلیون مترمکعب گاز در روز را داراســت، افزود: اما فاز ۱۱ تا روزانه 
۵۶ میلیون مترمکعب قابلیت تولید گاز دارد. بــه گفته وزیر نفت، با 
رفتن شــرکت های خارجی کار توســعه فاز ۱۱ بلاتکلیف مانده بود. 
اوجی توضیح داد: با روی کار آمدن دولت سیزدهم، متخصصان ایرانی 
ساعت ها وقت گذاشتند تا سریع ترین روش برای آغاز تولید گاز از فاز 

۱۱ را در دستور کار قرار دهند.
وی گفت: در فاز ۱۲ پارس جنوبی سه ســکو وجود داشت که یکی از 
سکوها بهره دهی کم و توجیه اقتصادی ضعیفی برای تولید گاز داشت 
و تصمیم بر این شد سکوی C۱۲ را جابه جا کنیم که با این تصمیم از 
نظر زمانی سه تا چهار ســال در تولید گاز از فاز ۱۱ جلو افتادیم. وزیر 
نفت با اشاره به اینکه سکوها حکم مینی پالایشگاه را دارند، افزود: کار 

مطالعاتی خوبی هم برای آن انجام شد.
اوجی با تأکید بر اینکه ما در وزارت نفت دولت سیزدهم سیاسی فکر 
نمی کنیم و نگاه فنی داریم، ادامه داد: در مجموع به این نتیجه رسیدیم 
با ظرفیتی که داریم می توانیم ســکو را جابه جــا کنیم و در موقعیت 
جدید قرار دهیم. وی با اشاره به اینکه برای حمل این سکوی ۳۲۰۰ 

تنی نیازمند لجستیک خاص و پیچیده ای بودیم، گفت: در زیرمجموعه 
وزارت نفت کشتی اوشنیک را داشتیم که توانایی جابه جایی سازه های 

سنگین دریایی را دارد.
وزیر نفــت افزود: در آن زمان این کشــتی قــرارداد طولانی مدتی با 
شرکت های گازی روسیه بســته بود اما با دیپلماسی دولت سیزدهم، 
تلاش های وزیر امور خارجه و ســفیر ایران در روسیه، توانستیم این 
کشــتی را وارد آب های ایران کنیم و از ظرفیت آن برای جابه جایی و 
نصب سکو در موقعیت فاز ۱۱ بهره ببریم. اوجی با اشاره به اینکه همه 
اقدام ها در توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی توسط متخصصان ایرانی انجام 
شد، ادامه داد: اکنون تولید گاز از این فاز روزانه ۷ میلیون مترمکعب 
اســت و تا چند هفته آینده این مقدار به ۱۰ تا ۱۲ میلیون مترمکعب 
در روز می رســد. وی با تأکید بر اینکه تا پیش از آغاز زمستان تولید 
از فاز ۱۱ به ۱۵ میلیون مترمکعب در روز می رســد، تصریح کرد: در 
صورت توسعه کامل، فاز ۱۱ قابلیت تولید ۵۰ میلیون مترمکعب گاز 
در روز را دارد و با استفاده از ظرفیت دکل های دریایی با حفاری چاه ها 
توسعه این فاز تکمیل می شود و به روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب تولید 

گاز می رسیم.

میــزان قطعی عــوارض 
صادراتی و فهرست مواد و 
محصولات معدنی و صنایع 
معدنی فلزی و غیر فلزی، 
محصولات نفتــی، گازی 
و پتروشــیمی به صورت خام و نیمــه خام اعلام 
شد. بر این اســاس نیم درصد ارزش صادراتی به 

عوارض صادراتی محصولات معدنی و پتروشیمی 
اضافه شد.

ایــن عــوارض شــامل ۲۳8 ردیــف و قالب کد 
تعرفه های مختلف اســت. به عنوان مثال عوارض 
صادراتی شن و ماسه و انواع خاک رس پنج درصد، 
انواع ســنگ آهن و کنســتانتره آهن ۲۰ درصد، 
سنگ مس و کنســتانتره آن از پنج تا ۱۰ درصد، 
انواع زغال ســنگ در کد تعرفه هــای مختلف از 
پنج صــدم درصد تا دو درصد، المــاس پنج صدم 

درصد و طلا و انواع فلزات گرانبها پنج صدم درصد 
تعیین شــده اســت. همچنین عوارض صادرات 
انواع قراضه فلزات هشــتاد درصد و عوارض انواع 
محصولات پتروشــیمی از اوره تا انواع پلی اتیلن، 
پروپیلــن، متانول، گوگــرد، قیرنفــت، پارافین، 
 و... از پنــج صــدم درصد تــا ۱۰ درصــد تعیین

 شده است.
در همیــن رابطه ســعید عســگرزاده، دبیر کل 
انجمن ســنگ آهن ایــران، در خصــوص وضع 

عــوارض صادراتــی بــرای محصــولات معدنی 
به »بــازار« گفت: در حــال حاضر عــوارض نیم 
درصدی برای صــادرات محصــولات معدنی در 
نظر گرفتــه اند که بــه تنهایی نمی توانــد تاثیر 
 چندانــی بــر روی صــادرات ایــن محصولات 

داشته باشد.
وی افزود: ولی هرگونه عوارضی که بر روی صادرات 
گذاشــته شــود. به طور قطعی این بخش را دچار 
اختلال کرده و صادرات را کم رنــگ تر می کند. 
دولت تا کنون به موضوع صادرات به دیده مثبتی 
نگاه نکرده است. یعنی دولت نگاهش به بخش بالا 
دست این بوده اســت که صادرات نداشته باشند. 
درحالی نباید این طوری باشــد. به هرحال دولتی 
که بداند تورم داخل کشور و موضوعاتی که از لحاظ 
اقتصادی آزار دهنده و ناشی از ناترازی بخش دلار 

است و ارز آوری می تواند به این موارد کمک کند 
باید به دنبال توسعه صادرات باشند.

دبیرکل انجمن ســنگ آهن ایران خاطر نشــان 
کرد: ولی معلوم نیســت به چه دلیــل منطقی با 
صادرات چنیــن برخوردی می شــود . مخصوصا 
درخصــوص محصولاتی که مــازاد تولید داریم و 
 این ها می توانند در ارز آوری به اقتصاد کشورمان 

کمک کنند .
به گفته وی؛ این الزام باید حداقل در بخش صادرات 
محصولاتی که مازاد تولید داریم حتما لحاظ شود و 
به جنبه صادراتی آنها توجه شود. چرا که صادرات 
محصولات معدنی می تواند به بخشــی از اقتصاد 

کشور و ارزآوری کمک کند.
عسگرزاده گفت: این مدل عوارض گذاشتن در کل 
دنیا نادر است . عوارض بر صادرات محصولات اولیه 
تغییر در قیمت کالای مصرف کننده نهایی ندارد. 
فقط سود را برای حلقه های میانی بیشتر می کند. 
درنتیجه، این مســاله قاعدتا صلاح نیست که به 

یک بخشی بگویند یک ســودی را بگیر و به بخش 
دیگری هدیه کن.

وی اظهــار کــرد: اگــر عــوارض صادراتــی بر 
روی قیمت کالاهــای نهایی تاثیر می گذاشــت 
و مردم از آن متنفع می شــدند مشــکلی وجود 
نداشــت. ولــی وضع عــوارض صرفا بــرای مواد 
اولیه اســت. تولیــد کنندگان مجبور می شــوند 
مواد اولیه خود را در داخل بــه قیمت پایین تری 
 بفروشــند. زیرا می بینند که صادرات برایشــان 

صرف نمی کند.
 دبیرکل انجمن ســنگ آهن ایران ادامه داد: ولی 
در عین حــال محصول نهایی وقتــی می خواهد 
به فروش برود به قیمت و معــادل قیمت جهانی 
محصول به فروش می رســد. بنابرایــن در اینجا 
مقداری مشــکل وجود دارد، زیرا مــاده اولیه هم 
باید از صــادرات محصولات متنفع شــوند که اگر 
 غیر از این باشــد توســعه ای در بالا دست معدن 

اتفاق نمی افتد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کاهش درآمد ارزی به افزایش قیمت ارز و کالاها منجر می شود

تهدید تولید با وضع عوارض صادراتی

وزیر نفت: ناترازی گاز با راه اندازی فاز ۱۱ برطرف شدارزش ذخایر ۶ ماده معدنی به بیش ۱۵ میلیارد دلار رسید

ضرورت اصلاح مصوبه عوارض صادراتی 
احمد انارکی محمدی، نماینده ادوار مجلس 

حرکت از خام فروشی به تولید کالاهای نهایی با ارزش افزوده بیشتر، یک برنامه بلندمدت و دقیق می 
طلبد. لغو پرفشار مشوق ها از یک سو و ایجاد عوارض صادراتی سنگین چالش زاست. برنامه پنج ساله 
یا ۱۰ ساله با زمانبندی مشخص و تدریجی می تواند روند تغییر معقول و نتیجه بخش را به ارمغان آورد 
تا تولید کنندگان توان تطبیق با شرایط و تجمیع منابع سرمایه گذاری، تغییر و جایگزینی تکنولوژی و 

یافتن بازارهای هدف را داشته باشند.
البته باید این نکته را در نظر داشت که در بسیاری از موارد کالاهای خام و نیمه خام به جهت امکان ایجاد 
ارزش افزوده مشتری دارد و کالاهای نهایی مشتری چندانی ندارد بنابراین با تحلیل غلط نباید بازارها 
و درامدهای ارزی را از دست داد. براساس قانون تعیین عوارض برای کالاهای مازاد بر نیاز کشور ممنوع 

است و نگاه درامدی به عوارض صادراتی بجای نگاه تنظیم گری چالش تولید خواهد بود .
مجلس دربودجه ۱۴۰۲ با حذف معافیت درآمد مالیاتی صادرات کالاهی خام و نیمه خام، به یکباره فشار 
بیش از ۲۰ درصدی به تولید و صادرات وارد کرد و درادامه مصوبه، نیم درصد عوارض صادراتی براساس 

مصوبه سال قبل هیات وزیران تعیین کرد. البته تعیین عدد دقیق را به دولت واگذار کرد. 
اما دولت بدون مجوز مجلس، ۲۷ کالای مشمول سال گذشته را به ۲۳8 کالا رساند و نیم درصد مجلس 
را به میانگین بالای ۷ درصد رساند. این امر چالش های شدیدی ایجاد می کند و میلیاردها دلار کاهش 
صادرات را در پی خواهد داشت. شاید برخی چنین برداشت کنند که با عرضه داخلی، کاهش قیمت و 
کاهش تورم رخ خواهد داد. اما واقعیت این است که با کاهش درآمد ارزی، افزایش قیمت ارزو متعاقب 
آن افزایش قیمت کالاها رخ می دهد و از ســوی دیگر وقتی خواه ناخواه مبنای تعیین قیمت کالاها 

نرخ ارز آزاد باشد. افزایش عرضه ها نه تنها مفید نیست بلکه باعث قاچاق معکوس و رانت خواهد شد.
با توجه به مغایرت های ایجاد شده در مصوبه دولت به نظر می رسد امکان ابطال مصوبه وجود داشته 
باشد. شاید بهتر باشــد خود دولت با تجدید نظر در مصوبه عوارض صادراتی، تداوم تولید و صادرات و 
درآمدهای ارزی مناســب را مهیا کند و عوارض را در طی یک برنامه ۵ ساله و روند رشد  تدریجی  را 

مورد توجه قرار دهد .
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امکان حضور شرکت های فناور کارخانه های نوآوری در 
جیتکس فراهم شد

امکان حضور شرکت های فناور و نوآور مستقر در کارخانه های نوآوری سراسر کشور برای 
اولین بار در نمایشگاه جیتکس ۲۰۲۳ فراهم شد. به گزارش شبکه کارخانه های نوآوری 
ایران، با هدف حمایت از کارخانه های نوآوری، برای اولین بار امکان حضور شرکت های 
فناور و نوآور مستقر در کارخانه های نوآوری سراسر کشور، در نمایشگاه جیتکس ۲۰۲۳ 
دبی فراهم شده است. دکتر صدری مهر، دستیار معاون علمی و فناوری رییس جمهور در 
ساماندهی و توسعه زیرساخت های فناوری و نوآوری، ضمن اعلام این خبر اظهار داشت: 
امکان حضور شرکتهای برتر کارخانه های نوآوری جهت حضور در نمایشگاه فراهم شده 
است. وی یادآور شد: ارزیابی شرکت های متقاضی معرفی شده از سوی هر کارخانه نوآوری، 
توسط کارگروه متنخب از روسای کارخانه ها با نظارت معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری انجام می شود. دستیار معاون علمی و فناوری رییس جمهور افزود: شرکت های 
برگزیده، ضمن بهره مندی از حمایت مالی ۷۵ درصدی، می توانند در پایون کارخانه های 
نوآوری ، غرفه اختصاصی داشته و آخرین دستاوردها و توانمندی های خود را ارائه دهند و 
از این فرصت بی نظیر جهت توسعه بازار های بین المللی خود استفاده نمایند. نمایشگاه 
جیتکس ۲۰۲۳ در کشور امارات از ۲۴ لغایت ۲۸ مهر ماه برگزار می شود. جیتکس یکی از 

بزرگترین نمایشگاه های حوزه فناوری جهان است.

کدام دانش بنیان ها می توانند وام ۱۰۰ میلیاردی بگیرند؟
مطابق با برنامه حمایتی جدید صندوق نوآوری و شکوفایی، شرکت هایی که یک معیار مهم 
داشته باشند، مورد حمایت ویژه قرار خواهند گرفت. محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، در نشست خبری خود از طراحی و فراخوان »بسته 
رشد تولید محصولات دانش بنیان« خبر داد. به گفته وی »این بسته با هدف گذاری رشد 

تولید 1۰۰ هزار میلیارد تومانی شرکت های دانش بنیان تدوین شده است.
به گفته سیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی، »مجموع فروش 
شرکت های دانش بنیان به ۴۳۵ همت رسیده است« و حال با این برنامه قرار است به بالای 
۵۰۰ همت برسد. با توجه به اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی، مطابق با برنامه جدید 1۰۰۰ 

شرکت دانش بنیان به مبلغ  1۰۰۰ میلیارد تومانی تأمین مالی خواهند شد. 
برنامه جدید صندوق نوآوری دارای ۸ محور است که نخستین فراخوان این برنامه اعلام 
شده و قرار است فراخوان های دیگر آن نیز به تدریج انتشار یابند. در اولین محور از این بسته 
حمایتی، تسهیلات و ضمانت نامه با شرایط ویژه اعطا خواهد شد و دانش بنیان های حائز 
شرایط، تا تاریخ ۳1 شهریور فصرت دارند از طریق سامانه غزال در این فراخوان شرکت 
کنند. قبل از هر چیزی، مخاطب این برنامه حمایتی شرکت های دانش بنیانی هستند که 
فروش کل آن ها )اعم از دانش بنیان و غیردانش بنیان( مطابق اظهارنامه مالیاتی ســال 
1۴۰1 بیش از میلیارد تومان باشد؛ یعنی طبق ارزیابی جدید، دانش بنیان هایی که در دسته 
»فناور« و »نوآور« باشند. حمایت ها تنها به شرکت هایی اعطا می شود که یا دارای برنامه 
منسجم برای افزایش فروش محصولات دانش بنیان خود در سال 1۴۰۲ باشند و یا قصد 
افزایش ۳۰ درصدی صادرات رسمی این دسته از محصولات خود در سال 1۴۰۲ نسبت به 
سال 1۴۰1 را دارند. با توجه به اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی، اعمال محدودیت فروش 
۵ میلیارد تومانی به این دلیل است که تأمین مالی متقاضیان این فراخوان از مسیر منابع 
شبکه بانکی انجام خواهد شد و این معیار حداقلی برای برآورده شدن ملاحظات شبکه 

بانکی اعمال شده است.
برنامه افزایش فروش محصول بایستی به گونه ای باشد که ثابت کند فروش دانش بنیان 
شرکت به حداقل ۲ برابر فروش این دسته از محصولات در سال 1۴۰1 افزایش خواهد 
یافت. حداقل میزان افزایش فروش دانش بنیان مورد انتظار در این برنامه ۵ میلیارد تومان 
است. اگر فروش دانش بنیان شرکت در مقایسه با سال 1۴۰1 به بیش از 1۰۰ میلیارد تومان 
نیز برسد، شرکت دارای شرایط برنامه خواهد بود. رای حمایت از شرکت های دانش بنیان 
واجد شرایط، ۲ دسته حمایت پیش بینی شده است. نخست آنکه شرکت ها برای دریافت 
تسهیلات سرمایه در گردش یک ساله تا ســقف 1۰۰ میلیارد تومان به بانک های عامل 
معرفی می شوند. این مبلغ با با نرخ مصوب شورای پول و اعتبار، یعنی ۲۳ درصد و بدون 

الزام به ایجاد میانگین موجودی یا مسدودسازی منابع اعطا می شود.
صندوق نوآوری و شکوفایی برای شرکت های دارای رتبه اعتباری مناسب ضمانت نامه 
اعتباری به عنوان تضمین وثیقه نیز اعطا می کند؛ به شرطی که شرکت دارای رتبه اعتباری 
مناسب باشد. صندوق این ضمانت نامه را در ازای دریافت چک )در برخی موارد همراه با 

ضامن( در اختیار این شرکت های دانش بنیان قرار خواهد داد.
حمایت دوم این برنامه نیز معرفی شرکت ها به بانک برای دریافت انواع ضمانت نامه های 
پیمان پیش پرداخت، حســن انجام کار و کســور وجه الضمان مورد نیاز برای انعقاد و 
جاری سازی قراردادهای فروش است. این معرفی همراه با تأمین ۵۰ درصد سپرده نقدی 

مورد نیاز بانک و تخفیف ۳۰ درصدی در کارمزد صدور ضمانت نامه خواهد بود.

رئیس صندوق نوآوری مطرح کرد؛
اشتغال ۲۶۰ هزار نفر در شرکت های دانش بنیان

رئیس صندوق نوآوری گفت: امروز تعداد شرکت های دانش بنیان کشور به حدود ۹ هزار شرکت 
رسیده که منجر به بیش از ۵۰۰ هزار میلیارد تومان فروش و اشتغال ۲۶۰ هزار نفر شده اند.به 
گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، مجمع دانشگاهیان انقلاب اسلامی به میزبانی دانشگاه 
امیرکبیر برگزار شد. در این برنامه رییس صندوق نوآوری، جمعی از مدیران و اعضای هیئت 

علمی دانشگاه ها و همچنین دانشجویان و فعالان حوزه فناوری حضور داشتند.
دکتر محمدصادق خیاطیان، رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی و عضو هیئت علمی 
دانشگاه شهید بهشتی در این جلسه بیان کرد: در دهه گذشته دانشگاه های دنیا به سوی 
کارآفرینی و اقتصاد مبتنی بر فناوری حرکت  کرده اند. یک مثال مهم در این زمینه دانشگاه 
MIT است که حدود ۵۲ استارت آپ یونیکورنی )یک میلیارد دلاری( دارد. برای مثال 
فارغ التحصیلان این دانشگاه کسب و کارهایی تاسیس کرده اند که تنها ۵۲ شرکت از آنها 
به بیش از یک میلیارد دلار درآمد دست یافته اند. برای نمونه شبکه اجتماعی لینکدین 
یک نمونه از همین کســب وکارهایی اســت که فارغ التحصیلان این دانشگاه تشکیل 
داده اند. آمارها نشان می دهد که هر 1۰۰ فارغ التحصیل دانشگاه MIT عامل تاسیس 1۸ 
استارت آپ هستند. وی افزود: این مسئله نشان دهنده یک بلوغ است که دانشگاه در دنیا 
به منشا و مبدا فناوری و کسب وکارهای نوآورانه تبدیل شده است. ما نیز باید در کشور به 
این سمت حرکت کنیم. امروز وقتی موفقیت شرکت های دانش بنیان را بررسی می کنیم، 

مشخص می شود که خاستگاه اغلب آنها، دانشگاه بوده است.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی بیان اظهار کرد: امروز شرکت های دانش بنیانی را 
می شناسیم که در قالب یک هسته دانشجویی با یک میلیارد تومان وامی که از صندوق 
دریافت کرده اند، اکنون به فروش بیشتر از هزار میلیارد تومان محصولات خود رسیده اند. 
این نشان می دهد که زیست بوم نوآوری در دانشگاه های ما می تواند منشا رشد و بالندگی 
باشد و ضرورت و نیاز امروز فناوری و اقتصاد کشور است. خیاطیان در ادامه این جلسه با 
بررسی روند توسعه نوآوری در کشور گفت: اگر بخواهیم روند توسعه نوآوری در دانشگاه های 
کشور را دسته بندی و دوران گذار کشور به سوی اقتصاد دانش بنیان را ترسیم کنیم، باید 
گفت در دهه اول پس از انقلاب دانشگاه های ما آموزش محور بودند و ماموریت اصلی که 
برای دانشگاه تعریف شد، به تربیت نیروی انسانی ختم می شد. البته این مسئله در آن برهه 
نیاز کشور بود. پس از انقلاب نیازمندی در حوزه تربیت نیروی انسانی و آموزش محسوس 
بود و با سیاستگذاری خوب و جهت گیری به موقع و توسعه دانشگاه و دیگر زیرساخت ها، 
کشور در تربیت نیروی انسانی، موفق عمل کرد. وی ادامه داد: دانشگاه های کشور در دهه 
اول انقلاب با مشکل جذب هیئت علمی مواجه بودند و ظرفیت آموزش عالی کشور در 
تحصیلات تکمیلی بسیار کم بود. امروزه نیاز ما در زمینه تربیت نیروی انسانی متخصص 
بسیار کم شده و این نکته به خاطر سیاستگذاری های درست، جذب استادان متخصص در 

دانشگاه ها و در نهایت توسعه زیرساخت های آموزش بوده است.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: روســتاهای 
بالای ۲۰ خانوار استان زنجان 
و سایر استان ها تا پایان سال 
به اینترنت پرســرعت متصل 
شده و خبرهای خوشــی در این زمینه خواهیم داشت. 
عیسی زارع پور در پایان ســفر یک روزه خود به زنجان 
در گفت وگوی ویژه خبری با بیان اینکه اســتان زنجان 
نسبت به سایر استان ها از زیرساخت های ارتباطی خوبی 
برخوردار اســت، اظهار کرد: در کل یک عقب ماندگی 
تاریخی در حوزه زیرســاخت های ارتباطی در کشور به 
ویژه در حوزه زیرساخت های ارتباطی ثابت و فیبر نوری 

وجود دارد.
وی با بیان اینکــه دنیا در حال پیش رفتن به ســمتی 
است که نیاز مردم به اینترنت و شــبکه پرسرعت را از 
طریق ارتباطات ثابت مبتنی بر فیبــر فراهم کند زیرا 
ذاتاً ارتباطات بی سیم ظرفیت محدودی دارد، افزود: اگر 
بخواهیم سرعت های بالا را به مردم ارائه دهیم حتما این 
اتفاق باید از طریق فیبر نوری محقق شود؛ به طوری که 
حتی دکل هایی که وجود دارد اگر از طریق فیبر نوری 
متصل نشده باشند حداکثر سرعت را نمی توانند به مردم 

ارائه دهند.
این مسئول با بیان اینکه از ابتدای دولت سیزدهم طرح 
ملی فیبر نوری منازل و کســب وکارها را آغاز کردیم، 
یادآور شد: این کار یک اقدام بزرگ است که در راستای 
تحقق موضوع نیز باید با مدیریت شهری همه شهرهای 
کشور هماهنگ شود زیرا در اجرای طرح، نیازمند حفاری 
همه کوچه و خیابان ها هستیم و در اصل این کار یک کار 

عمرانی بزرگ نیز محسوب می شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات با یادآوری اینکه در 
اجرای این طرح نیازمند یک عزم ملی هستیم و باید همه 
شهرداران، فرمانداران و شوراهای اسلامی شهر پای کار 
باشند، عنوان کرد: این طرح از اسفند 1۴۰۰ رسما آغاز 
شده است که تاکنون حدود سه و نیم میلیون خانوار این 

امکان برایشان فراهم شده است.
زارع پور با توضیح اینکه در 1۲۰ شهر کشور کار را آغاز 
شده و در ۲۰ شهر نیز ســرویس به مردم ارائه می شود، 
ادامه داد: ســرعتی که فیبر می دهد تا هزار مگابیت بر 
ثانیه یعنی ۶۰ برابر ســرعت حداکثر ADSL است و در 
شــهرهایی که این امکان فراهم شده است مردم ما این 

سرعت ها را تجربه می کنند.
وی با بیان اینکه در هر استانی یک اپراتور دوم در کنار 
شرکت مخابرات ایران معرفی کرده ایم، افزود: این موضوع 
سبب شــکل گیری رقابت، افزایش کیفیت خدمات و 
تعدیل قیمت ها می شــود که اپراتور دوم استان زنجان 
نیز شرکت آسیاتک است که از امروز کار خود را در شهر 

زنجان آغاز کرد.
این مسئول با اشاره به اینکه طبق قولی که شرکت داده 
است در صورتی که مدیریت شهری و سایر ارگان هایی 
که در سطح شهر وظیفه مدیریت شهری دارند همکاری 

کنند طی هفت ماه آینده و در هفته جهانی ارتباطات که 
هفته آخر اردیبهشت ماه است این پروژه افتتاح می شود، 
گفت: این طرح در بقیه شهرهای استان نیز تا هفته دولت 

سال آینده افتتاح می شود.
زارع پور با اشــاره به اینکه اگر همه دست به دســت هم 
بدهیم، می توانیم ایــن کار بزرگ را ظرف یک ســال 
آینده در کل استان انجام دهیم، افزود: چنین سرویسی 
می تواند چهره شهر و استان را متحول کرد و زیر ساخت 

توسعه و تحول چند دهه آینده استان است.
وی با توضیح اینکه خواهشی که از مردم داریم این است 
که در اجرای این طرح همکاری لازم را داشــته باشند، 
ادامه داد: برای رســیدن به این تعهد باید شبانه روزی 
کار کرد که همین موضوع ممکن اســت ســبب ایجاد 
مزاحمت هایی برای مردم شود اما سرانجام خوشی دارد.

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با اشــاره به اینکه 
نگرانی هایی در زمینه خرابی آســفالت وجود دارد ولی 
در کل عمق حفاری ها بیشــتر از 1۰ سانتی متر نیست، 
تصریــح کرد: بلافاصلــه خود شــرکت های پیمان کار 

حفاری های ایجاد شده را پر می کنند.
این مسئول با بیان اینکه کار بسیار بزرگی در حال انجام 
است که امیدواریم طی یک سال آینده این اتفاق خوب 
در اســتان رقم بخورد و مردم ســرعت های بالای چند 
صد مگابیت بر ثانیه را تجربه کننــد، ادامه داد: بخش 
زیادی از هزینه کار را نیز دولت تقبل کرده و شرکت ها 
نیز سرمایه گذاری کرده اند بنابراین هزینه ها برای مردم 
زیاد نخواهد بود. زارع پور با تاکید بر اینکه در کنار صبر 
و حوصله ای که مردم به خرج می دهند مســئولان نیز 
باید همکاری لازم و همه جانبه را داشته باشند، تصریح 
کرد: اگر این اتفاق بیفتد ما نیز همه توانمان را در وزارت 
ارتباطات پای کار می آوریم تا بتوانیم این خدمت خوب و 

شیرین را برای مردم زنجان فراهم کنیم.
وی با یادآوری اینکه در 1۲۰ شــهر کار آغاز شده و در 
۲۰ شهر سرویس ارائه می شود، یادآور شد: برای اینکه 
مردم ببینند در کدام شهرها این سرویس راه  افتاده است 
سامانه به نام iranfttx.ir راه اندازی شده و شاید جزو 
معدود پروژه های ملی اســت که خودمان را در معرض 

قضاوت عمومی قرار دادیم.
این مســئول با بیان اینکه هدف گذاری بر این اســت 
که کاری که در کشــورهای دیگر با گستره جغرافیایی 
جمهوری اسلامی ایران 1۰ سال طول کشیده است سه 
ساله انجام دهیم که یک ســال آن گذشته است، اضافه 
کرد: تا پایان ســال 1۴۰۴ در تلاش هستیم که این کار 

بزرگ را در کشور رقم بزنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به اینکه در 
این راستا 1۲۰۰ شهر تعیین تکلیف شده و اپراتور آنها 
مشخص است، افزود: در این شهرها نیز مردم می توانند 
حتی اگر کار شــروع نشده باشــد، درخواست دهند تا 
اپراتور از محلاتی که درخواســت بیشــتر است کار را 

آغاز کند.
زارع پور با توضیح این مطلب که امروز از اپراتور آسیاتک 
درخواست شد که به کار سرعت دهد، اضافه کرد: ظرف 
دو ماه آینده اولین سرویس ها در شهر زنجان به مردم ارائه 
خواهد شد. وی با اشاره به اینکه برخی از کارهای بزرگ 

ملی در کشــور مانند پنجره ملی مجوزها و پنجره ملی 
زمین توسط جوانان نخبه زنجانی در حال انجام است، 
تصریح کرد: ظرفیت های خوبی در استان زنجان در این 
حوزه وجود دارد که طی جلسه ای که با جوانان داشتیم 
نیازمندی های مختلفی از سوی آنان ارائه شد که یکی از 

این نیازمندی ها همین فیبرنوری است.
این مســئول با بیان اینکه اولیــن بخش هایی که این 
ســرویس فراهم می شــود شــرکت های دانش بنیان، 
پارک های فناوری، مراکز علمی و دانشــگاهی و مراکز 
فرهنگی است، ادامه داد: مشــکلاتی نیز در زمینه اخذ 
مجوزهای ملی وجود داشت که این مشکل ها پیگیری 
می شــود تا هر جا لازم اســت مجوززدایی کنیم تا کار 

جوانان تسهیل شود.
وی با یادآوری اینکه یکی دیگــر از کارهای بزرگی که 
از ابتدای دولت آغاز شــده متصل کردن روســتاها به 
شبکه ملی اطلاعات اســت، یادآور شد: در هنگامی که 
کار را تحویل گرفتیم ۸۰ درصد روستاها به شبکه ملی 
متصل شــده بود و ۲۰ درصد باقیمانده نیز روستاهای 

کوهستانی، صعب العبور و دورافتاده است.
این مسئول با اشــاره به اینکه از ابتدای دولت تاکنون 
نزدیک ۴۸۰۰ روستای جدید به شبکه متصل شده اند و 
آمارها به بیش از ۹۰ درصد رسیده است، گفت: در استان 
زنجان ۹۵ درصد روســتاها به شبکه متصل هستند که 
این آمار از میانگین کشــوری بالاتر اســت و حدود ۳۵ 
روستای بالای ۲۰ خانوار باقی مانده است که هیچ گونه 

ارتباطی ندارند.
وی با اشاره به اینکه دنیای آینده دنیای دیجیتال است، 
دنیایی که زندگی بشــر روزبه روز بیشــتر از گذشته با 
خدمات جدید دیجیتالی گره خواهد خورد، افزود: در این 
شرایط ما نیز باید خودمان را برای یک تحول دیجیتال 

آماده کنیم.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با اشــاره به اینکه 
اتفاق بزرگی کــه در قانون برنامه هفتــم لایحه ای که 
دولت به مجلس فرســتاد افتاد این بود که به این وضع 
هویت داده شــد، بیان کرد: برای اولیــن بار یک فصل 
مســتقل در قانون لایحه برنامه هفتم توسعه به بحث 
هوشمندسازی شــبکه ملی اطلاعات و بحث ارتباطات 
و فناوری اطلاعات اختصاص داده شد. وی ادامه داد: در 

حوزه تحول دیجیتال پیش بینی شده همه دستگاه های 
اجرایی کشور باید ظرف یک سال فناوری های جدیدی 
مانند هوش مصنوعی، کلان داده و فناوری های نوظهور 
را بررسی کنند تا برآورد شــود چه کارکردی در حوزه 
کاری آنها دارد که در این زمینه زیرســاخت های لازم 

فراهم خواهد شد.
زارع پور با اشاره به اینکه کشــور ما ظرفیت های بسیار 
خوبی دارد که با بهره گیری از این ظرفیت ها می توانیم 
خدمات خوبی به مردم ارائه دهیم، افزود: پشــت همه 
این ها نیروی انسانی ماهری است که برای انگیزه دادن 
به آنها باید برنامه ریزی کنیم و نسبت به تربیت نیروی 
جدید نیز اهتمام جدی داشــته باشــیم که همه این 
موضوعات در بسته تحول دیجیتال گنجانده شده است.

وی با بیان اینکه حوزه اقتصاد دیجیتال برای دولت بسیار 
حائز اهمیت اســت و نگاه راهبردی به آن دارد، متذکر 
شد: همین که در قانون برنامه هفتم، این حوزه برخلاف 
سال های گذشته هویت پیدا کرده است نشان از توجه 
به این موضوع است. این مسئول با اشاره به پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند، تصریح کرد: یکی از مصادیق 
خدمت فناورانه به مردم این است که همه دستگاه های 
اداری کشــور در قالب یک درگاه و پنجره واحد به نام 
my.gov.ir خدمات خود را ارائه می دهند و بیش از ۲۲ 
میلیون نفر از هموطنان مان تاکنون حداقل یک بار از آن 

استفاده کرده اند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه کیفیت 
خدمات دستگاه ها در این زمینه متفاوت است، ادامه داد: 
امسال سال افزایش کیفیت خدمات دستگاه ها در این 
حوزه است و همه تلاش ما این است که دولت را تبدیل 
به یک آیکــون در کنار آیکون های دیگر گوشــی های 
همراه کنیم تا بدون مراجعه، با ساده ترین شکل ممکن و 

با سرعت کارها انجام شود.
وی تاکید کرد: با زیرســاخت هایی پرسرعتی که اتفاق 
می افتد مشکل اینترنت در کشــور به صورت ریشه ای 
حل می شود. این مسئول با اشــاره به در پیش رو بودن 
اربعین و توافقات خوب صورت گرفته با کشور عراق در 
حوزه زیرساختی، اظهار کرد: طی این توافقات هم هزینه 
رومینگ و هم هزینه سیم کارت عراقی کاهش پیدا کرد 

و کیفیت نیز افزایش پیدا کرده است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

مشکل اینترنت به صورت ریشه ای حل می شود
News kasbokar@gmail.com

مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان 
اینکه در حال حاضر صندوق نوآوری و شکوفایی به میزان ۹1 
میلیارد تومان در ۹۳ طرح با ۲۷ شتاب دهنده دانش بنیان 
در طرح »هم سرمایه گذاری« مشارکت دارد، گفت: در این 
طرح صندوق نوآوری به نسبت یک به چهار در تامین سرمایه 

تیم های استارت آپی مشارکت خواهد کرد.
مصطفی بغدادی در چهل و هفتمین رویداد دوشنبه های 
استارت آپی حوزه کشــاورزی که در محل صندوق نوآوری 
و شکوفایی برگزار شد، ایجاد صندوق نوآوری و شکوفایی را 
به واسطه تصویب قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان 
در سال ۸۹ دانست و گفت: به واسطه ماده ۵ قانون حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان، باید نهاد مالی برای کمک به 
تجاری سازی اختراعات و توسعه کسب و کارها ایجاد شود و 
از زمان تصویب این قانون، فرآیند شکل گیری صندوق آغاز 
شد و اساسنامه آن در اوایل دهه ۹۰ تصویب شد و هم اکنون 
هیات عامل چهارم صندوق، سکان هدایت این نهاد مالی را 

بر عهده دارد. وی با اشــاره به ساختار صندوق، خاطر نشان 
کرد: مخاطب این صندوق، شرکت های دانش بنیان هستند 
و در حال حاضر حدود ۹ هزار شرکت دانش بنیان در کشور 
تشکیل شده است که این شرکت ها از بیش از ۷۰ خدمت 

صندوق بهره مند می شوند.
بغدادی اظهار کرد: به مرور که اکوسیستم نوآوری و فناوری 
کشور توسعه یافت، اکوسیستم نوآوری کشور تنها محدود 
به شرکت های دانش بنیان  نشــد، بلکه بخش زیادی از این 
اکوسیستم را شرکت های غیر دانش بنیان تشکیل می دهند 
که نمونه آن شرکت های اســتارت آپی و هسته های فناور 

مستقر در پارک های علم و فناوری و مراکز رشد است.
مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی، یادآور 
شــد: ما در صندوق نوآوری ماموریت خــود می دانیم که 
خدمات خود را به بخش غیر دانش بنیان این اکوسیســتم 
نیز تسری دهیم تا این دسته از شرکت ها بتوانند از خدمات 
صندوق بهره مند شوند؛ از این رو سعی کردیم این خدمات را 

با تعاملاتی مختلف، به صورت غیر مستقیم به این شرکت ها 
ارائه دهیم؛ چرا که شرکت های استارت آپی تا زمان بلوغ، از 
نظر مالی در مراحل مختلف رشد نیازهای مختلفی دارند و 
نیاز است تا بازیگران مالی مختلفی بر روی کسب و کارهای 
آنها اثرگذاری داشته باشند تا مسیر پر پیچ و خم دانش بنیان 

شدن را طی کنند.
بغدادی، مرحلــه اول فعالیــت شــرکت ها را معروف به 
»دره مرگ« دانســت و با تاکید بر اینکــه در این مرحله، 
شتاب دهنده ها نقش مهمی در رشــد آنها دارند، ادامه داد: 
ما رویکردهای غیر مستقیم را برای تامین مالی این دسته 
از شــرکت ها تعریف کردیم که بر این اساس در مرحله اول 
به شتابدهنده های دانش بنیانی که نقش کلیدی در رشد و 
توسعه کسب وکارها دارند و می توانند شرکت ها را از دره مرگ 
عبور دهند، خدماتی چون خدمات مشاوره ای، تامین سرمایه 
و زیر ساخت ها ارائه می دهیم تا از طریق آنها این خدمات به 
شرکت های نوپا ارائه شود. وی با بیان اینکه ما برای تقویت 

شتابدهنده های دانش بنیان بســته های حمایتی تعریف 
کرده ایم، اظهار کرد: این بســته حمایتی شامل تسهیلات 
سرمایه بذری، تســهیلات ودیعه رهن، سرمایه در گردش، 
خدمات بلاعوض برای توانمندسازی و مشاوره، توسعه بازار و 

هم سرمایه گذاری می شود.
بغدادی ادامه داد: در فرایند »هم سرمایه گذاری« ما در تامین 
سرمایه، در کنار شتابدهنده های دانش بنیان قرار داریم و اگر 
شتابدهنده دانش بنیانی در رویداد فناورانه ای یکی از طرح ها 
را پذیرش کند، اگر عامل هم سرمایه گذاری صندوق نوآوری 
باشد، درخواست هم سرمایه گذاری خود را به صندوق نوآوری 
ارائه می دهد و به نسبت یک به دو در تامین سرمایه مشارکت 
داریم. به گفته این مقام مســؤول در حال حاضر صندوق 
نوآوری و شکوفایی به میزان ۹1 میلیارد تومان در ۹۳ طرح 
با ۲۷ شتابدهنده دانش بنیان در طرح »هم سرمایه گذاری« 
مشارکت داشته و تلاش کرده تا  سرمایه بذری استارت آپ ها 

را تامین کنند.

براساس تفاهم نامه بین معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، مقرر شــد وزارت صمــت از واحدهای نوپای 
صنایع خلاق حمایت کند. به گــزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، آیین 
امضای تفاهم نامــه فی مابین معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهــوری و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با حضور مســعود حسنلو، دبیر 
ستاد توســعه فناوری های فرهنگی و نرم و محمدرضا 
زارع برزشــی، مدیرکل دفتر صنایع خلاق و ورزشــی 
 وزارت صنعــت، معدن و تجارت )صمــت( در محل این 

معاونت برگزار شد.
در آغاز جلسه، حسنلو با اشاره به گردش مالی دو تا هفت 
هزار میلیاردی صنایع خلاق در جهــان، گفت: اگر بنا بر 
سهم جغرافیایی و یا جمعیتی هم باشد، ما باید ۲۰ تا ۷۰ 
میلیارد در این اقتصاد سهم داشته باشیم، در حالی که آمار 
رسمی نشان  می دهد که سهم کشور ما در این بازار کمتر 
از یک میلیارد دلار است. این نشان دهنده ضعف ما در این 

حوزه است و ما نیاز داریم که بیش از پیش به این صنعت 
بپردازیم. وی در در ادامه با بیان این موضوع که هویت اصلی 
انقلاب اسلامی، فرهنگی است و منظور از صدور انقلاب، 
صدور فرهنگ است بر اهمیت این حوزه تاکید کرد. دبیر 
ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم با ابراز خشنودی از 
نقش آفرینی وزارت صمت در حوزه صنایع خلاق، گفت: ما 
در حال حاضر با یک حوزه نوپا روبرو هستیم و لازم است که 
این مجموعه مسیر رشد خود را طی کند تا به نقطه صنعتی 
برسد. در آن نقطه است که وزارت صمت می تواند نقش 

خود را بازی کند.
او با اشاره به صنعتی نبودن بسیاری از شرکت ها در حوزه 
صنایع خلاق، گفت: وزارت صمت هم الان با این مشکل 
مواجه است که با مجموعه هایی سر و کار دارد که اقتضائات 
صنعتی ندارند، اما انتظارات صنعتی دارند. وظیفه ما در 
ستاد توســعه فناوری های فرهنگی و نرم این است که 
بازیگرهای نوپای این حــوزه را حمایت و تقویت کنیم و 

سپس به وزارت صمت معرفی کنیم تا بتوانند مسیر رشد 
خود را طی کنند.

حسنلو در پایان گفت: در این تفاهم نامه اولا علاقمندیم 
که در حوزه صنایع خلاق از جنبه فناوری، ارزش افزوده 
ایجاد کنیم و با رویدادهای مختلــف از ظرفیت فناورانه 
شرکت های دانش بنیان برای توســعه صنایع خلاق در 
وزارت صمت استفاده کنیم. دوم آن که تلاش کنیم تا با 
تجمیع ظرفیت ها به شکل گیری جریان موثر حوزه صنایع 
خلاق کمک کنیم، تا هم سبد مصرف مردم تامین شود و 
هم برای انتشار پیام انقلاب اسلامی از طریق فناوری های 

نرم و صنایع خلاق سکویی باشد.
زارع برزشــی هم بــا ابراز خرســندی از امضــای این 
تفاهم نامه گفت: امضای ایــن تفاهم نامه دو اتفاق اصلی 
را دنبال می کنــد؛ اولیــن اتفاق، تبدیــل محصولات 
محدود شــرکت های دانش بنیان بــه محصولات عمده 
اســت. شــرکت های دانش بنیان زیادی وجود دارند که 

محصولاتشان در بازار نقشــی ندارد و تولید حداکثری 
نمی شود، قرار بر این اســت که این محصولات از سوی 
معاونت علمی به ما معرفی شــود و در حوزه صنعتی این 
محصولات تولید عمده شوند. دومین اتفاقی که ما به دنبال 
آن هستیم، راه اندازی مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان 

در کنار صنایع بزرگ است.
مدیر کل دفتر صنایع خلاق و ورزشی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با بیان این نکته که در حال حاضر در شناسایی 
محصولات شرکت های دانش   بنیان ضعف داریم، گفت: 
برای مثال در حال حاضر تیم ملی فوتبــال برای تولید 
لباس ورزشی نانو با مشکل مواجه است، قطعا شرکت های 
دانش بنیانی در کشور وجود دارند که فناوری تولید این 
البسه را دارند، اما چون توسط ما شناسایی نشده اند، کشور 

مجبور به واردات است.
وی در پایان به بیان این مساله پرداخت که از این به بعد 
تلاش بر این است که کارگروه های مصداقی برگزار شود و 
در آن راجع به محصولات صحبت شود، ارتباط بین صنعت 

و دانش به وجود آید و قرارداد بسته شود.

همکاری صندوق نوآوری با ۲۷ شتاب دهنده  دانش بنیان 

حمایت وزارت صمت از واحدهای نوپای صنایع خلاق
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کشاورزي

خشكســالي اثــرات زيانبــاري بــر 
بخش هاي مختلف اقتصادي كشــور 
مي گذارد اما بدون شــك كشاورزي از 
بخش هايي اســت كه بيشترين تاثير 
را از اين پديده متحمل مي شود. همه 
زيربخش هاي كشاورزي از جمله بخش آبزي پروري و پرورش 
آبزيان در ســال هاي گذشــته كم و بيش طعم خشكسالي را 
چشيده و به نوعي متضرر شــده اند اما امسال كه خشكسالي 
ابعاد منفي خود را بيشــتر به بخش كشــاورزي نشــان داد، 
 توليد كنندگان اين بخش متحمل خساراتي شده اند كه تصورش 

را نمي كردند.
 خشكسالي امسال در استان هاي غيرشمالي كه از منابع آب هايي 
مانند چاه هاي كشاورزي، قنوات، چشمه ها و رودخانه ها براي 
پرورش آبزيان استفاده مي كنند، بيشتر به چشم مي آيد و ابعاد 
اين خشكسالي به حدي بوده كه در برخي مزارع پرورش آبزيان، 

توليد نصف شده است كه جاي تامل دارد. 
چندي پيش محمــد پوركاظمي، رئيس موسســه تحقيقات 
علوم شيلاتي در گفت وگويي با ايسنا گفته بود كه خشكسالي 
اثرات زيانبــار و متعددي در تــداوم حيات آبزيان و توســعه 
آبزي پروري در كشــور دارد و تاثير خشكســالي براي ماهيان 
ســردآبي به مراتب بيشــتر از ديگر بخش هــاي آبزي پروري 
بوده به گونه اي كــه در بعضي از اســتان ها بــا كاهش ميزان 
دبي و حجــم آب، كيفيت آب بــراي زندگي آبزيــان پايين 
آمده و در بعضي از اســتان ها به ويژه اســتان هاي غرب كشور، 
خشكســالي موجب خشك شــدن منابع آب زيرزميني )چاه 
 و  چشمه( شــده و بعضي از مزارع توليد ماهي را كاملا تعطيل 

كرده اند.
 به گفته رئيس موسســه تحقيقات علوم شيلاتي كشور، بر اثر 
كم آبي و كاهش دبــي آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان 
براي تخم ريزي طبيعي به سرمنشا كاهش يافته و از سوي ديگر 
در زمان رهاسازي بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازسازي ذخاير 

با تهديد جدي مواجه هستيم. 
   زمينگير شدن صيدگاه هاي ميگوي جزيره هرمز

به گفته حميد مقصودي، عضو تعاوني شيلات استان هرمزگان، 
29 هزار صياد در اين استان فعاليت دارند كه خشكسالي به طور 

مستقيم بر زندگي آنها تاثيرگذار بوده است. 
اين صياد درباره تاثير خشكســالي روي صيــد ماهي در اين 

استان، به »كسب وكار« مي گويد: در زمان خشكسالي همانند 
آنچه با آن روبه رو هستيم، آب باران و رودخانه كمتر به سمت 
دريا روان مي شوند و طبيعي است كه آب شيرين، مواد كاني و 
مغذي كمتري از اين طريق وارد آب هاي ساحلي دريا مي كند 
كه ماهيان و ديگر آبزيان براي تخم ريزي و پرورش نوزاد خود 

به آنها احتياج دارند. 
مقصودي معتقد است كه هرچقدر كه ورودي آب رودخانه ها 
به دريا كمتر شود معنايش اين است كه زيستگاه نوزاد ماهي ها 
محدود تر شده و حلقه اول توليد آبزيان تهديد شده است. اين 
پرورش دهنده ماهي با اشــاره به اينكه در شــرق بندرعباس 
حوالي جزيره هرمز در ســال هاي گذشــته 4 رودخانه فصلي 
جريان داشته كه در حال حاضر جريان ضعيفي دارد، گفت: اين 
منطقه از صيدگاه هاي اصلي ميگوي هرمزگان است كه سالانه 
نيمي از ميگوي هرمزگان در آن صيد مي شود اما اين صيدگاه 
به دليل خشكسالي در عرض يك سال 317 تن از توليد خود را 

از دست داده است. 
به گفته مقصودي به دنبال بروز خشكسالي در منطقه، شركت 
آب منطقه اي هرمزگان به بهانه تامين آب شرب مردم، دبي آب 
ورودي مزارع توليد ماهي ما را تا 50 درصد كاهش داده تا جايي 
كه در برخي مزارع، ماهي ها به دليل كمبود آب و اكسيژن خفه 
شدند و بسياري از توليدكنندگان خسارت جبران ناپذيري را از 

اين بابت ديده اند. 

    كاهش توليد آبزيان سرزمين چشمه ها
لرستان از ديگر استان هايي است كه يكي از قطب هاي پرورش 
ماهي در كشور به شمار مي آيد و به سرزمين چشمه ها و آبشارها 
شهرت دارد اما عمق خشكسالي امسال در كشور به حدي است 
كه حتي توليد آبزيان اين استان را نيز تحت تاثير قرار داده است. 
كيارش بيرانوند، يكي از پرورش دهندگان ماهي در اين استان 
كه در صــادرات ماهي نيز فعاليت مي كند، به »كســب وكار« 
مي گويد: سال گذشته در اين استان 22 هزار تن انواع آبزيان 
توليد شــده بود و با توجه به توســعه قابل توجه آبزي پروري 
در اين يك ســال، مجوزهايي كه صادر شــده، بايد امســال 
 توليد ما به 28 هزار تن مي رســيد كه به دليل خشكسالي اين

 اتفاق نيفتاد. 
بيرانوند با اشاره به اينكه ســالانه 13/5ميليارد مترمكعب از 
آب هاي لرستان از اين اســتان خارج مي شود، بر اين موضوع 

تاكيد مي كند: كاهش توليد ما در شــرايطي حاصل شده كه 
بيشتر توليد كنندگان ما در مسير خروجي اين آب قرار دارند 
در غير اين صورت خشكســالي توليد آبزيان لرستان را بيشتر 

تحت تاثير قرار مي داد. 
بيرانوند با تاكيــد بر ظرفيت بالقوه لرســتان در توليد آبزيان، 
ادامه داد: خشكسالي امسال موجب شد در درياچه پشت 2 سد 
استان نتوانيم اقدام به پرورش ماهي كنيم و در بقيه سدها نيز 

كاهش سطح آب را داشتيم. اين پرورش دهنده ماهي معتقد 
است: در سال هاي گذشته قفســي كه در قالب طرح پرورش 
ماهي استفاده مي شد، روي آب مي ماند اما امسال اين قفس ها 

به كف آب رسيده است.
 به گفتــه بيرانوند در اين اســتان در بخــش ماهيان گرمابي 
)كپور ماهيان( خشكســالي تاثير چنداني نگذاشــته اما در 
مناطق كــم آب در بخش هــاي ميانــي و غرب اســتان در 

 ميــان مــدت و بلندمــدت در بعضي از مــزارع بــا كم آبي 
مواجه شويم. 

اين پرورش دهنده معتقد است كه بر اثر كم آبي و كاهش دبي 
آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان براي تخم ريزي طبيعي 
به سرمنشا كاهش يافته و از ســوي ديگر در زمان رهاسازي 
بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازســازي ذخاير با تهديد جدي 

مواجه هستيم. 

گزارش »كسب وكار« از تاثير خشكسالي برتوليد و پرورش ماهي

ماهي ها  تشنه  می میرند

پس از تامين منابــع آب، تلاش براي 
حفظ كاربــري اراضي كشــاورزي از 
ديگر دغدغه هاي مديران كشــاورزي 
كشور است. در تهران در پارك ها برج 
مي سازند و در روستاها در زمين هاي 

كشاورزي، خانه و ويلا. اين داستان قديمي است. 
در اين ميان با گشتي ساده در اطراف تهران مي توان آثار تخريب 
روي اراضي كشاورزي تغييركاربري داده شده را ديد كه سال ها 
پس از اجراي ناقص حكم، همچنــان بلاتكليف و بدون توليد 
باقي مانده اند.  مســاحت جنگل ها، مراتع، باغ ها و زمين هاي 
كشاورزي در كشور كاهش يافته و در برخي مناطق در معرض 
نابودي هستند. اين روند در چند سال اخير بسيار سرعت گرفته 
و هزاران اصله درخت در جنگل ها و مناطق حفاظت شده قطع 
شده و سازمان هاي حفاظت محيط زيست و جنگل ها و مراتع 
به عنوان متولي حفاظت از اين ميراث ملي نتوانســته اند براي 

جلوگيري از نابودي جنگل ها اقدام فوري انجام دهند. 
كارشناسان محيط زيست و كشــاورزي معتقدند اگر نابودي 
جنگل ها با روند فعلي ادامه يابد، در 30 ســال آينده در كشور 
جنگلي باقي نخواهد ماند. قوانين مرتبط با اين موضوع در سال 
1374 خورشيدي تصويب و سپس در سال 1385 اصلاح شد.

 طبق اصلاحيه قانون حفــظ كاربري اراضــي زراعي و باغ ها 
مصــوب 1385/8/1 مجلــس شــوراي اســلامي؛ هرگونه 
تغييركاربري اراضي زراعي و باغ ها منجر به صدور حكم قلع و 
قمع و اعاده به وضع سابق و پرداخت جزاي نقدي خواهد شد و 
تنها راه جلوگيري از وقوع چنين جرمي، اخذ مجوز از كميسيون 
تبصره يك ماده يك قانون مذكور )مســتقر در سازمان جهاد 

كشاورزي استان ها( اعلام شده است. 

  برخورد با زمين خواران
شمس ا... شــريعت نژاد، عضو كميسيون كشــاورزي، ضمن 
درخواست از دولت براي ورود جدي به مبارزه با پديده زمين 
خواري و تغيير كاربري اراضي، به »كسب وكار« مي گويد: دولت 
براي مقابله با اين پديده با دو گروه سوداگران كه با استفاده از 
روابط خاص و كشاورزان كه مجبور به فروش زمين هستند بايد 

با دو شكل متفاوت برخورد كند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد از دولت مي خواهد كه 
هرچه سريع تر با تغيير كاربري اراضي كشاورزي و زراعي، مقابله 
كند و مي گويد: در بحث تغيير كاربري اراضي دولت بايد در ابتدا 
سوءاستفاده كنندگان و دوم كشاورزاني كه مجبور به اين كار 
هستند را در نظر داشته و با اين دو گروه برخورد متفاوت داشته 
باشــد. به گفته اين نماينده مجلس، در بحــث تغيير كاربري 
اراضي، افرادي هســتند كه با دريافت مجوزهاي غيرقانوني با 
اســتفاده از كانال ها و روابط خاص، كار خود را پيش مي برند. 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس با بيان 
اينكه اين افراد سوءاستفاده گر زمين را با قيمت ارزان مي خرند 
و باقيمت بسيار بالايي مي فروشند، تاكيد مي كند: بايد با اين 

افراد به صورت جدي برخورد شود. 

  ساخت و ساز در اراضي كشاورزي
اين نماينده مجلس در ادامه حرف هاي خود با اشــاره به اينكه گروه 
دوم كه در بحث تغيير كاربري زمين موردتوجه اند، مردمي هســتند 
كه زمين هاي زراعي را با قيمت ناچيز مي فروشــند، ادامه مي دهد: 
بايد بررسي شود چرا سود و منفعت اقتصادي لازم براي فعاليت هاي 
زراعي وجود ندارد و مردم زمين هاي كشاورزي حاصلخيز را با قيمت 
بسيار پاييني مي فروشند. عضو كميسيون كشاورزي با بيان اينكه در 
چند سال اخير ســرعت تغيير كاربري در بخش كشاورزي افزايش 
يافته، معتقد است كه در اكثر استان هاي كشور، تغيير كاربري اراضي 

كشــاورزي و فروش اين زمين ها براي ســاخت ويلا يا كاربري هاي 
ديگر وجود دارد و ديگر مختص استان هاي شمالي نيست.  به گفته 
شريعت نژاد در شمال كشور زمين خواري با شدت بيشتري در حال 
انجام است و ساخت و سازها بالا رفته به طوري كه جنگل ها نسبت به 
40 سال پيش به شدت تخريب شده اند. اين نماينده مجلس بر اين باور 
است حتي اگر قوانين موجود درست اجرا مي شد و نظارت بيشتري 
صورت مي گرفت، با همين قوانين نيز مي توانستيم جلوي تغيير كاربري 
اراضي را بگيريم و مانع از زمين خواري ها شويم، با وجود اين مجلس 
براي مبارزه با اين عمل غيرقانوني، اقدام به تشديد قوانين كرده است. 

  تعيين مجازات بازدارنده
عضو كميســيون كشاورزي تناسب نداشــتن مجازات تغيير 
كاربري زمين ها با جــرم را يكي از دلايل وجــود تغييرهاي 
گســترده زمين ها در روســتاها مي داند و می گويد: در قانون 
جديد مجازات شــديدي براي عاملان تغيير كاربري اراضي 
پيش بيني شــده اســت، مجازات ها بايد بازدارنده باشــند. 
به گفتــه وي نبود تناســب ميــان ارزش افــزوده حاصل از 
فعاليت هــاي زراعي و باغي بــا ارزش ايجادشــده از فروش 
زمين موجب شــده تا بســياري از كشــاورزان و باغداران به 

فروش يا تفكيك اراضــي خود اقدام كننــد. عوامل افزايش 
قيمت زمين، توريســتي بــودن منطقه، بيــكاري، موقعيت 
و امكانات روســتا از مهم ترين نيروهاي محرك انســاني در 
تشديد تغييرات كاربري اراضي و تخريب جنگل ها و افزايش 
اراضي مســكوني هســتند. او ادامه مي دهد: با برنامه ريزي 
صحيــح و در نظر گرفتــن عواملــي از قبيل ايجــاد قانوني 
كارآمد درباره كاربري زمين، حمايت دولت از كشــاورزان و 
 باغداران مي توان از تخريب جنگل ها و زمين هاي كشاورزي 

جلوگيري كرد. 

فعاليت هاي زراعي خرده مالكي براي كشاورزان سود ده نيست

زياندهي کشاورزي ؛ عامل تغییر کاربري زمین
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 صنعت
و معدن

 از آنجا كه توليد صنعت فرش دستباف 
در ايران به دوره مادهــا برمي گردد و 
ريشه در فرهنگ و تاريخ كشور دارد. به 
وضوح مشاهده مي شود كه تجارت اين 
محصول در دوران هاي مختلف رونق 
مناسبي داشته و با مدرن شدن اين صنعت روز به روز بر ميزان 
تقاضاي اين محصول دربازارهاي جهاني افزوده شده است. در 
چنين شرايطي و با تاكيدات صورت گرفته بر لزوم جدا شدن از 
اقتصاد تك محصولي و رونق صادرات و درآمدزايي، به نظرمي 
رسد دولت، مجلس و سياســت گذاران صنعت فرش دستباف 
بايد درصدد ايجاد تسهيل در روند توليد، عرضه و صادرات اين 

محصول استراتژيك باشند. 
در حال حاضر عمده ترين مشــكلات صنعت فرش دستباف 
كشور، علاوه بر حضور رقباي قدر در بازارهاي جهاني، تامين 
مواد اوليه )رنگ، طرح و الياف طبيعي و مصنوعي و...( با كيفيت 
مطلوب و در نهايت، مشــكلات مالياتي شديد در اين صنعت 
است كه اين امر در مدت اخير باعث شــده تا وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نيز در اين خصوص وارد عمل شود. 
به نحوي كه چندي پيش عين ا... علاء، مشــاور امور مالياتي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر لزوم تهيه و تدوين لايحه اي 
جهت رفع مشكلات مالياتي در صنعت فرش كشور تاكيد كرد، 
تا پس از بررسي هاي لازم اين لايحه تهيه و به مجلس شوراي 
اســلامي ارائه و پس از اجراي آن مسير توليد اين محصول در 

كشور هموار شود. 
در اين رابطه غلامحسين نيشابوري، نايب رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان فرش دستباف درگفت وگو با »كسب وكار« بيان 
كرد: صنعت فرش در كشور از جمله صنايعي به شمار مي رود كه 
با توجه به اثربخشي آن در ميزان صادرات كشور و قابليت فراوان 
افزايش آن، متاسفانه مدت هاست كه مورد غفلت قرار گرفته 
است و مشكلات عديده اي را در چرخه توليد و عرضه خود دارد. 
وي ادامه داد: در گذشته بازار فرش دستباف شكل انحصاري 
داشت و تقاضا براي آن به شدت بالا بود، اما با ورود ساير كشورها 
به توليد اين محصول و به وجود آمدن رقابت، فرش از انحصاري 
بودن خارج شد و هر كشوري كه توانايي توليد اين محصول را 

داشت، مي توانست بازاري را تسخير كند. 
وي گفت: در اين شرايط، قيمت تمام شده و كيفيت حرف اول 
را در بازارهاي بين المللي مي زد و محصولي كه كيفيت و قيمت 

مناسب تري را داشت، بيشترين تقاضا را جلب مي كرد. در اين 
حالت با توجه به قيمت بالاي فرش كشور به دليل اعمال برخي 
سياست هاي نادرست در روند توليد و عرضه، متاسفانه كيفيت 
و قدمت، فداي سياست هاي نادرست  شــد و برخي از بازارها 
تحت تسخير كشــورهاي توليدكننده اي كه قيمت و كيفيت 
 پايين تري داشــتند، قرار  گرفت كه البته اين روند تاكنون نيز

 ادامه دارد. 
نايب رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف افزود: 
براي رفع اين معضل و دستيابي به جايگاه اوليه كشور درتوليد و 
صادرات فرش دستباف در بدو امر بايد زمينه هايي فراهم شود تا 
توليد كننده بتواند با بهره گيري از مواد اوليه باكيفيت و كاهش 
پرداخت هزينه هاي جانبي، قيمت تمام شــده خود را كاهش 
دهد و درعرصه رقابت، هم از جهت كيفيت و هم از لحاظ قيمت 

موفق تر باشد. 
وي درباره مشكل عمده فعالان فرش دستباف گفت: ماليات از 
جمله مشكلاتي بوده كه سال ها بر توليد كنندگان و فروشندگان 
فشار وارد كرده است، اين در حالي است كه مدت ها پيش اعلام 
شــد كه توليدكنندگان از پرداخت ماليات معاف هستند اما 
توجهي به اين امر صورت نگرفت و توليدكنندگان كماكان ملزم 

به پرداخت ماليات هاي سنگين هستند. 
نيشابوري با انتقاد از كل سيستم مالياتي در بخش صنعت فرش 
بيان كرد: در حال حاضر رونــد تعيين ميزان ماليات در بخش 
فرش نادرست است زيرا تكيه بر فاكتورها و مميزي هاي سازمان 
امور مالياتي تنها باعث مي شود افرادي كه بايد ماليات كمتري 
بپردازند، مجبور به پرداخت ماليات بيشــتري شوند و در اين 

صورت عدالت در پرداخت ماليات زير سوال برود. 
وي گفت: طبق قانون ماليات كســاني كه در شهرستان ها به 
فعاليت مي پردازنــد درصورتي كه دفتر كار خود را در شــهر 
ديگري داير كنند، از معافيت مالياتي برخوردار نمي شوند كه 
اين امر نيز اقدامي غيرمنطقي به نظر مي رسد، به نحوي كه در 
اين خصوص نيز فهرستی از اين توليدكنندگان شهرستاني تهيه 
شده تا با ارائه به مجموعه هاي مرتبط جلوي اين برخوردهاي 
نادرست در صنعت فرش گرفته شــود و فعال صنعت فرش با 

آرامش بيشتري به توليد محصول بپردازد. 
وي درباره تهيه و تدوين لايحه رفع معضلات مالياتي نيز بيان 
كرد: چندي پيش بحث تهيه و تدوين اين لايحه جهت تسهيل 
درفعاليت توليدكنندگان صنف فرش دســتباف مطرح شد تا 

با اين اقدام جلوي هرگونه برخوردهاي ســليقه اي، ماليات بر 
درآمد واحدهاي توليدي و اعمال فشــارهاي بي دليل از سوي 
سازمان امور مالياتي گرفته شــود كه درحال حاضر اين مورد 
 درحال بررسي توســط وزارت صنعت و مركز ملي فرش ايران

 است. 

وي در رابطه بــا روند تهيه اين لايحه ابراز داشــت: با انعكاس 
مشــكلات مالياتي توســط توليد كنندگان فرش دستباف به 
اتحاديه مربوطه و بررسي جلسات پيوسته با مركز ملي فرش، 
وزارت صنعت و مجموعه هاي مرتبــط اين لايحه تهيه و پس 
از بررسي نهايي توسط وزارت صنعت، به مجلس ارائه خواهد 

شد؛ كه البته اين لايحه درحال حاضر درمرحله بررسي جهت 
تدوين قرار دارد و اميد مي رود با تهيه و اجراي آنها از بخشي از 
هزينه هاي تحميلي به توليد اين محصول كاسته شود و ايران 
بتواند همچون گذشته بيشتر بازارها را در عرصه صادرات فرش 

تحت سلطه خود قرار دهد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

فرش ایرانی، قربانی سیاست های مالیاتی 

ســال گذشــته كــه معــاون اول 
رئيس جمهور در »چهارمين همايش 
چشــم انداز صنعت فولاد« برضرورت 
تدوين نقشــه راه در اين حوزه تاكيد 
كرد، اميد فعــالان صنعتي براي ارائه 
سند چشــم انداز فولاد زنده شد اما با گذشــت نزديك به يك 
سال از اين همايش و ادامه مشكلات در زمينه مكان سنجي و 
نيازسنجي احداث مجتمع هاي فولادي نشان داد كه طراحي 

اين سند به دست فراموشي سپرده شده است. 
در اين ميان ابراز نگراني مسئولان صنعتي استان هاي مختلف 
از اســتقبال رو به گســترش ســرمايه گذاران براي احداث 
كارخانه هاي فولاد در مناطق فاقد شــرايط و زيرساخت هاي 
لازم، اهميت تدوين ســند چشــم انداز در صنعت فولاد را بار 
ديگر گوشــزد مي كند.  در همين خصوص بهــادر احراميان؛ 
عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان فولاد ضمن اشاره به 
استقبال مسئولان دولتي و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
براي احداث مجتمع هاي فولادســازي در شهرهاي مختلف 
به »كســب وكار« گفت: باتوجه به اينكه صنعت فولاد يكي از 
راه هاي شناخت توسعه و پيشرفت صنعتي يك كشور محسوب 
مي شود، تمايل بســياري از سوي ســرمايه گذاران دولتي و 
خصوصي براي تاسيس مجتمع هاي فولادي از جمله ذوب آهن، 

نورد و... مشاهده مي شود. 
احراميان افزود: باوجود رغبت فراوان ميان سرمايه گذاران در 
اين حوزه، در اغلب طرح هاي 8گانه فــولادي كه اكنون به 7 
طرح كاهش يافته اند، مكان يابي دقيق و مناسبي براي احداث 
مجتمع هاي فولادي صورت نگرفته اســت ضمن اينكه ساير 
كارخانه های فولادي خصوصي و دولتي فعال نيز با اين مشكل 

دست به گريبانند. 
وي در ادامه اظهار كرد: فعالان فولادي بارها بحث بي توجهي 
به مكان يابي و مكان سنجي را مطرح و در اين زمينه اعلام خطر 
كرده اند اما اين موضوع چندان از ســوي مسئولان امر جدي 

گرفته نشده است. 
اين عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان فولاد ضمن اشاره 
به سهل الوصول بودن مكان سنجي براي احداث كارخانه هاي 
فولاد، افزود: در حال حاضر بــازار داخل از محصولات فولادي 
اشباع شــده اســت و اين محصول مازاد مصرف داخل توليد 
مي شود پس درصورت استقبال سرمايه گذاران براي توليد آهن 
اسفنجي يا هربخش از زنجيره توليد فولاد، درابتدا بايد برنامه اي 

براي صادرات و شناخت بازارهاي خارجي طراحي شود. 
احراميان ادامه داد: فعاليت در بخش صادرات نيازمند احداث 
كارخانه در نزديكي مرزهاي آبي به ويژه آب هاي آزاد اســت 
زيرا در غير اين صورت، ســرمايه گذاري در حوزه فولاد توجيه 
اقتصادي ندارد. وي ادامه داد: تجربه 10 ســال گذشته نشان 
داده است كه ورود سرمايه گذاران به حوزه فولاد بدون بررسي 
و تحقيقات لازم درحوزه مكان يابي و مكان سنجي بوده است 
اما هم اكنون مهم ترين مساله اي كه بايد موردتوجه قرار بگيرد، 

بحث كاهش هزينه هاي حمل و نقل منابع آبي و ذخاير معدني 
است.

 
  حوزه فولاد کشور نیازمند تدوین سند چشم انداز

محمدبياتيان؛ عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي ضمن انتقاد از نبود استراتژي مشخص در زمينه توسعه 
صنعت و معدن كشور گفت: متاسفانه استان ها و مناطق مختلف 
كشور نقشه راه مشخصي در بخش صنعت و معدن ندارند كه 
در اين زمينه مي توان به تجربه تلخ احداث ذوب آهن اصفهان و 

مشكلات ايجاد شده در پي احداث اين مجتمع در كنار منابع 
آبي منطقه اشاره كرد. 

بياتيان ادامه داد: درحال حاضر آنچه مهم به نظر مي رسد احداث 
كارخانه هاي فولادي در نزديكي منابع آبي، ذخاير معدني و تهيه 
زيرساخت هاي مناسب دراين مناطق است. به عنوان نمونه استاني 
مانند گيلان زيرســاخت ريلي لازم را براي حمل و نقل ندارد و 
ساخت كارخانه فولاد دراين اســتان توصيه نمي شود. نماينده 
مردم بيجار در مجلس شوراي اسلامي ضمن پيشنهاد به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي تدوين نقشــه راه در حوزه فولاد 

گفت: اين وزارتخانه بايد هرچه سريع تر براي تمامي حوزه هاي 
صنعتي و معدني سند چشــم انداز تدوين كند زيرا هم اكنون در 
بسياري از صنايع به دليل وجود اقدامات سليقه اي شاهد ساخت 
مجتمع هاي صنعتي و معدني هستيم كه علاوه بر نبود اقدامات 
كارشناسي لازم، صرفه اقتصادي نيز به همراه ندارند. بياتيان افزود: 
در صورتي كه بازار داخلي از محصولات فولادي اشباع شود براي 
صادرات در اين حوزه نيز بايد بحث نيازسنجي جدي گرفته شود 
زيرا تجربيات موجود در زمينه صادرات فرش، كاشــي و... نشان 
داده است كه نبود كارشناسي در زمينه نيازسنجي و تشخيص 

نادرســت مقاصد هدف، شكســت در بازار داخلي را نيز موجب 
مي شود.   اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در پايان 
گفت: با توجه به مشكلات موجود در حوزه صنعت و معدن كشور 
و نبود استراتژي لازم در اين زمينه، حدود 150 نفر از نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي تذكري را براي ارائه به وزيرصنعت، معدن 
و تجارت آماده كرده اند كه در آينده نزديك اين تذكر را در صحن 
علني مجلس مطرح مي كنند تا بر اين اســاس ايــن وزارتخانه 
 هرچه ســريع تر ســند چشــم اندازي را براي اين حوزه تدوين

 كند. 

»كسبوكار«ازنيازصنعتفولادگزارشمیدهد

راه صادرات فولاد دسترسی به آب های آزاد است
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اصناف

رئيس اتحاديه پوشــاك تهران با اعلام 
اينكه انواع پوشاك به وفور در بازار موجود 
است و در اين ميان فروشنده به دنبال 
تقاضاست، اظهار داشت: در حال حاضر 
تراكم واحدهاي صنفي پوشاك زياد بوده 
و بازار مملو از انواع پوشاك است.  ابوالقاسم شيرازي در گفت وگو 
با »كسب وكار« با اشاره به اينكه با قيمت گذاري در بخش پوشاك 
مخالف هستم، افزود: در بخش پوشاك عرضه بيش از تقاضاست. 
اگر بازار به سمت رقابتي شــدن پيش برود و از قيمت گذاري ها 
فاصله بگيريم، اين صنعت پيشرفت قابل ملاحظه اي خواهد داشت. 
قيمت گذاري در صنعت پوشاك بايد بر اساس عرضه و تقاضا باشد 
چراكه خريدار به اندازه كافي حق انتخاب دارد و در اين راستا اكثر 
مردم هم به دنبال اجناس ارزان تر همــراه با كيفيت قابل قبول 
هستند. همچنين اعتقاد داريم اگر عرضه كننده به واسطه قوانين 
سخت ابلاغ شده، در محدوديت قرار بگيرد، به طور حتم قيمت هاي 

سليقه اي ارائه خواهد داد. 

خدمات پس از فروش در صنعت پوشاك جزو موارد 
قانوني است

شــيرازي با اعلام اينكه ايــن اتحاديــه داراي 20 هزار عضو 
جواز دار اســت، گفت: اتحاديه همواره به دنبال رعايت حقوق 
مصرف كنندگان بوده و به واحدهاي صنفي تحت پوشش اين 
اتحاديه اعلام كرديم كه مشتري بايد تكريم شود و در اين ميان 
فروشندگان را ملزم به ارائه فاكتور به مشتري و الحاق برچسب 

قيمت روي كالا كرده ايم. 
اين مقام مســئول در اتحاديه پوشــاك تهران ارائه خدمات 
پس از فــروش را جزو مــوارد قانونــي در صنعت پوشــاك 
دانســت و با اعلام اينكه متاســفانه اين موضوع مغفول واقع 
شــده اســت، گفت: بالا رفتن تعرفــه گمركــي و ورود انواع 
پوشــاك قاچاق به كشــور از مهم ترين عواملي اســت كه به 
 نوعي ضربات ســنگيني به توليدكنندگان داخلي وارد كرده 

است. 

گران فروشي در اين صنف به ندرت مشاهده شده 
است

وي در پاســخ به اين پرسش كه بيشترين شــكايات مردمي 

در بخش پوشاك پيرامون چه مســائلي است، گفت: برخورد 
ناشايست فروشنده با خريداران يا فروش پوشاكي كه مطابق 
با آن كيفيتي كه فروشنده براي خريدار توضيح داده، نبوده را 
مي توان از بيشترين شكايات مردمي عنوان كرد و گران فروشي 

در اين صنف بسيار كم مشاهده شده است. 
رئيس اتحاديه پوشــاك تهران گفت: محل كســب صنوفي 
همچون پوشاك را مي توان بهترين نمايشگاه دانست چراكه به 
واسطه پروانه كسب خود به صورت قانونمند فعاليت مي كنند. 
اين اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه هاي فصلي كه در شــرايط 
نامناسب برگزار مي شود، مخالف است. اينگونه مكان ها نه در 

شان فروشنده هستند و نه مردم. 

استفاده از برندهاي داخلي نياز به فرهنگ سازي 
دارد

شيرازي با اعلام اينكه عدم حمايت از توليدكنندگان باعث شده 
تا بسياري از واحدها، محل كسب خود را تعطيل كنند، عنوان 
كرد: با تعطيلي هر واحد صنفي حداقل 5نفر به صورت مستقيم 
و 50 نفر به طور غيرمستقيم بيكار مي شوند.  وي افزود: استفاده 
از برندهاي داخلي با توجه به كيفيت مناسبي كه دارند نياز به 
ايجاد فرهنگ دارد. بايد برندسازي مختص توليدات داخلي هم 
صورت بگيرد و براي عملياتي شدن اين رويه نياز به از بين بردن 
مشكلات در مســير فعاليت توليدكنندگان داريم. اگر توليد 
مواد اوليه در كشورمان با هزينه هاي پايين باشد، در آن صورت 
مي توان به كاهش قيمت ها اميدوار بود. در غير اينصورت واحد 
 صنفي نمي تواند بر كاهش و افزايش قيمت پوشاك تاثيرگذار 

باشد. 

حمايت از واحدهاي صنفي، زمينه ســاز توسعه 
اقتصاد كشور

ابوالقاســم شــيرازي در بخش ديگري از صحبت هاي خود با 
تاكيد بر اينكه حمايت كشورها از واحدهاي صنفي زمينه ساز 
توسعه پايدار اقتصاد آن كشور خواهد شد، اعلام كرد: هر صنفی 
كه مورد حمايت دولت ها قرار مي گيرد، زمينه ســاز توســعه 
پايدار اقتصادي مي شود. متاسفانه در كشورمان تاكنون مبنا 
به انزوا كشــاندن اصناف بوده اما مدتي است كه شاهد تحول 
اجرايي در رويكرد دولت نســبت به اصناف هســتيم. سال ها 

جدايي بخش توليدي و توزيعي از يكديگر موجب شــده بود 
كه جامعه اصناف صداي واحدي نداشــته باشــند و نتوانند 
 خواســته هاي به حق و منطقي خود را در قالب قانون مطرح 

كنند. وي بــا ابراز خرســندي از قرار گرفتــن مديراني لايق 
در هيات رئيســه اتاق اصنــاف تهران، گفت: خوشــبختانه 
مدير بــا تدبير و با تجربه اي به واســطه تعامل بــالا با دولت و 

قوای ســه گانه، موجب شــده تا اصناف در ماه هاي گذشــته 
 اقدامــات موثــري در پيشــبرد اهــداف اقتصــادي خــود 

داشته باشند. 

رئيس سابق اتحاديه پوشاك تهران در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد 

انبوه لباس های تولیدی و تقاضای اندک بازار 

ســردي كــوره گرمابه هــا در فصل 
زمستان را مي توان آسيبي به تمدن 
كشــور و متوليان پاكيزگي دانست. 
صنفي كه قدمتي چندين ســاله در 
مقايسه با ساير صنوف را با خود يدك 
مي كشــد و فضاي كسب وكار آن كساد اســت. طي 16 سال 
گذشــته تعداد گرمابه ها از 1400 به كمتــر از 200 گرمابه 
رســيده و در اين ميان مانــدگاري اين صنــف را مي توان به 
 دليل اضافه شدن رســته هاي سونا و ماســاژ به اين اتحاديه

 دانست. 
رئيس اتحاديه صنف گرمابه داران، ســونا و ماســاژ تهران با 
اعلام اينكه روز بــه روز جمعيت فعالان ايــن صنف كاهش 
مي يابد، اظهار داشــت: اكثر گرمابه داراني كه روزي به انواع 
دهك هاي جامعه خدمات ارائه مي دادند و متولي بهداشــت 
و پاكيزگــي بودند، به دليــل نبود توجيه اقتصــادي در اين 
 صف، محل كســب خــود را تخريب كرده يــا تغيير كاربري 

داده اند. 

كاهش 1200 گرمابه طي 16 سال گذشته
سيد مهدي سجادي در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: طي 
16 ســال گذشــته تعداد گرمابه ها از 1400 به 200 گرمابه 
رسيده اســت و افرادي هم كه در اين صنف ماندني شده اند، 
كساني هستند كه طبق قوانين مالك و مستاجر، نمي توانند 
محل كســب خود را تخريب كنند و به طور حتم اگر قوانين 
 به صورت ديگري بود، اين افراد هم گرمابــه خود را تخريب

 مي كردند. 
وي تصريح كرد: 30 سال اســت كه اتحاديه عضو جديدي به 
خود نديده و كشورمان كه صاحب امتياز گرمابه ها در دنياست، 
روز به روز شــاهد كاهش تعداد گرمابه ها بــوده درحالی كه 
كشــورهاي ديگري همچون تركيه با احــداث گرمابه هايي 
 مشــابه كشــور ما، درآمدزايي بســياري را از اين راه كسب

 مي كنند. 
احداث حمام هاي بهداشــتي در ميادين ميوه و 

تره بار
ســجادي با ارائه پيشــنهادي درباره حمايت از اين صنف و 
رعايت بهداشت عمومي اظهار داشــت: در صورت حمايت از 
اين صنف، مي توان حمام هاي بهداشــتي را در ميادين ميوه 
و تره بار و همچنين هر مكاني كه فعاليت كارگران با بهداشت 
مردم سرو كار دارد، احداث كرد. به طور حتم با عملياتي كردن 
 اين مقوله، مي توانيم كمك شاياني به حفظ اين صنف باسابقه

 جامعه كنيم. 
رئيس اتحاديه گرمابه داران، ســونا و ماســاژ تهران در زمينه 
رســته هاي ديگر اين اتحاديه همچون ســونا و ماساژ گفت: 
اتحاديه اقدام به تهيه فهرستي از مشــخصات افراد فعال در 
زمينه ماساژ كرده است و متقاضياني كه مهارت هاي لازم را در 

اين زمينه دارند، مي توانند به اتحاديه مراجعه كنند. 
اين مقام مسئول ادامه داد: براي فعاليت در رسته سونا و ماساژ، 
متقاضيان بايد از سازمان فني و حرفه اي، مركز طب دانشگاه 
 تهــران و يــا وزارت ورزش و جوانان مدارك لازم را داشــته 

باشند. 

مهم ترين شرايط اخذ پروانه كسب در رسته هاي 
شغلي اين اتحاديه

سيد مهدي ســجادي درباره مهم ترين شــرايط اخذ پروانه 
كســــب در رسته هاي شغلي اين اتحاديه عنوان كرد: براي 

احداث گرمابه و حمام ســوناي خشــك و بخار بايد حداقل 
مســاحت لازم 100 مترمربع باشــد و گرمابه هاي خصوصي 
بايســتي داراي حداقل 8 دســتگاه نمره دوش و در دو سالن 

مستقل زنانه و مردانه باشند. 

واحدهاي صنفي تحت پوشش رسته سونا بايد در 
خارج از مكان باشگاه هاي ورزشي داير شوند

وي ادامه داد: واحدهاي صنفي تحت پوشــش رسته سونا بايد 
در خارج از مكان باشگاه هاي ورزشــي داير شوند و متقاضيان 
مجاز به استفاده از وسايل ورزشي، بدن ســازي و ماساژ برقي 

در واحد صنفي نيســتند.  رئيس اتحاديه گرمابه داران، سونا و 
ماساژ تهران نرخ فعلي استحمام در گرمابه هاي تهران بر اساس 
آخرين مصوبــه را اينگونه اعلام كــرد: گرمابه هاي درجه يك 
عمومي 42/500 ريال و خصوصــي 50/000 ريال. همچنين 
گرمابه هــاي درجه دوعمومــي 37/500 ريــال و خصوصي 
45/000 ريال اســت.  ســجادي با اعلام اينكه نرخ مقرر براي 
مدت يك ساعت بوده و براي هر 15 دقيقه اضافي مبلغ 12/500 
ريال براي درجه يك و 11/500 ريــال براي درجه دو دريافت 
 خواهد شــد، گفت: مدت اســتحمام براي يك نفر يك ساعت

 است. 

نرخ گرمابه هاي تهران افزايش خواهد يافت
وي از افزايش نرخ هاي مصوب اين اتحاديه طي هفته هاي آتي 
خبر داد و گفت: به دنبال پيگيري هاي صورت گرفته از سوي 
اتحاديه نرخ استحمام در گرمابه ها تا 30 درصد افزايش خواهد 

يافت و سپس به اعضاي اتحاديه ابلاغ مي شود. 
رئيس اتحاديه گرمابه داران، ســونا و ماســاژ تهــران تاكيد 
كرد: مــردم در صورت مشــاهده هرگونه تخلــف مي توانند 
بــا شــماره تلفن هــاي 88406428 و 88446069 
 تمــاس حاصــل كــرده و متخلفــان را بــه اتحاديــه 

معرفي كنند. 

ريزش 1200 گرمابه طي 16 سال گذشته

گرمي گـرمابه ها حس نمي شود 
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خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حفاظت از جيب
هر چقدر هم كه به دنبال اين مساله باشيد 
كه وسايل دارای برچسب انرژی خريداری 
كنيد يا اينكه لامپ اضافه را خاموش كنيد 
و شــعله بخاری را پايين بكشيد، باز هم 
هزاران كار ريز و درشــت وجود دارد كه 
بايد رعايت كنيد تا مجبور نباشيد پشت 
باجه های واريز قبض های آب و برق و گاز 

بانک ها ناراحتی اعصاب بگيريد.
 فصل سرما است و هوا هر روز ســردتر از ديروز می شود. يكی از مهم ترين 
كارهايی كه برای جلوگيــری از مصرف بيش از اندازه انــرژی می توانيد 
بكنيد، اتخاذ تدابيری است كه مجبور نباشيد بخاری های خانه را به صورت 
شبانه روزی روشن نگه داريد. پوشيدن لباس گرم، راهكار مناسبی است؛ 
زيرا شما را به مقدار زيادی گرم نگه می دارد و از روشن كردن بخاری بی نياز 

می كند.
 همچنين بسته نگه داشتن پنجره ها و پوشاندن درزهايی كه می تواند هوای 
سرد را به خانه شما راه دهد، راهكار مناسبی برای جلوگيری ازاتلاف گرمای 
فضای خانه است. اين كار نور خورشيد را نيز به خانه شما مهمان مي كند و 
گرمايي طبيعي خانه را گرم مي كند. از طرفی لازم نيست در طول روز، همه 

بخاری های خانه را در فضاهای مجزا، روشن كنيد. 
بلكه برای كم كردن هزينه هايی كه بابت گاز می پردازيد، بهتر اســت كه 
در طول روز، همــه اعضای خانواده از گرمای ســالن خانه و از يک بخاری 
اســتفاده كنند. در حقيقت اتخاذ همين راهكار كوچک، سهم بزرگی در 
كاهش هزينه های شــما دارد كه رعايت آنها جيب شما را از خطر مرگبار 

تهی شدن می رهاند.

خود را براي مصاحبه شغلی آماده كنيم 
 بعضي از نكاتــي كه درمــورد مصاحبه 

استخدام بايد رعايت كنيد:
اول از همه در مورد مســائل کلي 

تحقيق کنيد. 
به كتابخانه برويد و اطلاعات شركت 

را استخراج كنيد.
از مراكز، فروشگاه ها يا كارخانه هاي 

شركت بازديد كنيد تا نوع كار و سازمان را در عمل ببينيد.
از اينترنت براي يافتن اطلاعات روزآمد استفاده كنيد.

با افرادي كه اطلاعاتي در خصوص شــركت دارنــد صحبت كنيد و 
نظرشان را درباره شركت جويا شويد.

 دوم، براي آمادگي پرســش هاي زير را از خود پرسيده و به آنها 
پاسخ دهيد:

 آنچه را از مسئوليت هاي شغل مورد نظر درك كرده ايد توصيف كنيد. 
چه مهارت ها و توانايي هايي داريد كه مي توانيد از عهده مسئوليت هاي 

اين شغل برآييد، آيا فرصتي براي پيشرفت وجود دارد؟  
 از حركات خود آگاه باشيد. خيلي شل و ول و همچنين خيلي خشک 

ننشينيد.
 چه روشــي را براي ارزيابي و پياده سازي ايده ها و تصميم هاي كاري 

اتخاذ مي كنيد؟ 
 خودتان باشيد و آرامش داشته باشيد و به خودتان فشار نياوريد.
 فكر مي كنيد اصلي ترين فشار كاري در چنين شغلي چه باشد؟

 چه روش يا استراتژي براي برخورد با فشارهاي كاري و زندگي اتخاذ 
مي كنيد؟ 

 چگونه با ديگر افراد حرفه اي در يک سازمان، تيم تشكيل مي دهيد؟

   مديريت راهبری
آقاي    اكبــری   به    تازگــي مديرعامل يک 

شركت    بزرگ    شده    بود.
    مديرعامل    قبلي   جلسه ای    خصوصي    با    او 
   گذاشت    و    در    آن    جلسه،    ســه    پاكت    نامه 
   دربسته    كه    شماره هاي     A   و    B    وC    روي    آنها 
   نوشته    شده    بود،    به    او    داد    و    گفت: »هر   وقت 
   با    مشكلي    مواجه    شدي    كه    نتوانستي    آن    را    

حل    كني،    يكي    از    اين    پاكت ها    را    باز    كن.« 
چند    ماه    اول    همه    چيز خوب    پيش    مي رفت    تا    اينكه    ميزان    فروش    شركت 
   كاهش    يافت    و    آقاي    اكبری    بد   جور    به    دردسر    افتاده    بود.    در    نااميدي    كامل،    
به    ياد    پاكت   نامه ها    افتاد.    سراغ    گاوصندوق    رفت    و    نامه    A    را    باز    كرد.    كاغذي 
   در    پاكت    بود    كه    روي    آن    نوشته    شــده    بود:    »همه    تقصير    را    به    گردن    مدير 

عامل    قبلي    بينداز!«
آقاي    اكبری    نشســتی خبري    با    حضور    ســهام داران    برگــزار    كرد    و    همه 
   مشكلات    فعلي    شركت    را    ناشي    از    سوء    مديريت    مدير عامل    قبلي    اعلام    كرد.    
اين    نشست    در    رسانه ها    بازتاب    مثبتي    داشت    و    باعث    شد    كه    ميزان    فروش 

   افزايش    يابد    و    اين    مشكل    پشت    سر    گذاشته    شد.
يک    سال    بعد،    شركت    دوباره    با    مشكلات    توليد    توأم    با    كاهش    فروش    مواجه 
   شد.    آقای    اكبری    با    تجربه    خوشايندي    كه    از    پاكت    اول    داشت،    بي   درنگ    سراغ    

پاكت    دوم    رفت.    پيغام    اين    بود: »تغيير    ساختار    بده!«
آقاي    اكبری    به   سرعت    طرحي    براي    تغيير    ساختار    اجرا   كرد    و    باعث    شد    كه 
   مشكلات    فروكش    كند.    بعد    از    چند    ماه    شركت    دوباره    با    مشكلات    روبه رو    شد.    

آقاي    اكبری    به    دفتر    خود    رفت    و    پاكت    سوم    را    باز    كرد.   
پيغام    اين    بود:    »سه   پاكت   نامه   آماده   كن   و   به   مدير   بعدی   بده!«

قلك خانواده

فنون مصاحبه

داستانک

برای به واقعيت در آوردن ايده هايتان 
هزاران راه وجود دارد اما لازمه تک 
تک اين راه ها خلاقيت و ابتکار است. 
تجاری سازی ايده ها از دير باز دغدغه 
کارآفرينان و صاحبــان ايده بوده 
است. استارت آپ ويکند راهی است 
برای زمينی کردن ايده هايی که در 

آسمان سير می  کنند.

شيرينی برای همه
اســتارت آپ ويکند بــرای همه 
شيرين اســت. شــايد برای تيم 
برنده شيرين تر باشــد، اما فرصت 
تجربه کردن و راه اندازی يک کسب و 
کار در محيطی آموزشی،  برای تمامی 
شرکت کنندگان شيرين است. در 
استارت آپ ويکند مهم نيست که 
شما برنده باشيد. چون يک مسابقه 
نيست. در استارت آپ ويکند مهم 
است که شــما بتوانيد توانايی های 
تجاری خود را بالا برده و در محيطی 
کاملا امن،  بدون ريسک،  ايده خود 

را به واقعيت تبديل کنيد.

ســرمايه گذاران آينده در کنار 
شما

دومين رويداد استارت آپ ويکند 
هم با توجه به حضور شــرکت های 
سرمايه گذاری و ســرمايه گذاران 

شخصی که از ايران و خارج از ايران 
برای اين مراسم به تهران آمده بودند،  
نشــان از توجه و اهميت اين حوزه 

برای سرمايه گذاران دارد. 

آينده کسب و کارهای اينترنتی
بسياری تصور می کنند که استارت 
آپ ويکند آخر راه است! اما اينگونه 
نيست. استارت آپ ويکند را می توان 

اولين پله راه اندازی کسب 
و کار اينترنتــی ناميد. 
شــرکت کنندگان بــا 
انبوهی از دانش فنی و 
تجاری به اســتارت آپ 
ويکند وارد می شوند، 
تجربه کسب می کنند 

ارتباط هــای  و 
ارزشــمندی پيدا 

می کنند.
 شــرکت کنندگان 
آپ  اســتارت  در 

وليه  ا ويکند اصول 
تبديل ايــده به 

کسب و کار را 
ند  ز مو می آ

امــا آيا 
قعا  ا و

با 

۵۴ ســاعت می توان يک شرکت 
بزرگ در حوزه فناوری اطلاعات و 
اينترنت راه اندازی کرد؟ پاسخ به اين 

سوال قطعا منفی است.
اما اســتارت آپ ويکند شروع 
راهی است که برای رسيدن 
بــه ايده هــا و آرزوهای 
کارآفرينان جوان می تواند 
مســير را به درســتی 
برايشان روشن کند. به 
تجربيات آنهــا اضافه 
کرده و ايــن افراد را 
وارد دنيــای جدی 
کسب و کار می کند. 
همان طــور که در 
بالا اشاره کرديم، 
خروجی تيم ها در 
استارت  پايان 
آپ ويکنــد 
به شــدت 
ه  شکنند

است. 

شرکت های سرمايه گذاری معمولا 
روی تيم هــا در اين بــازه زمانی 
ســرمايه گذاری نمی کننــد. اما 
فراموش نکنيد که در روز اختتاميه 
کســی که در کنار شــما نشسته 
احتمال دارد يکی از سرمايه گذاران 
فنــاوری حــوزه  در   بــزرگ 

 اطلاعات باشد. 

بعد از استارت آپ ويکند
به جرات می توان گفــت که بعد از 
استارت آپ ويکند همه چيز در دست 
شماست. شما می توانيد ۵۴ساعت 
را به خوبی سپری کنيد و با خوشی 
و شادی و نشاط اين ۵۴ ساعت را تا 

سال ها فراموش نکنيد. 
همچنين می توانيد بــا کلی تجربه 
و با ايده ای جديد در اســتارت آپ 
ويکند بعدی شرکت کنيد. از طرفی 
می توانيد پس از استارت آپ ويکند 
با سرعت و جديت بيشتری روی ايده 
خود کار کنيد و سعی کنيد تيمی که 
از استارت آپ ويکند بيرون آمده را 
حفظ کنيد و بر روی طرح خود کار 
کنيد تا آن را به محصول واقعی تبديل 
کرده و وارد بازار کنيد و در آينده نه 
چندان دور در انتظار سرمايه گذارانی 
باشــيد که در روز ارائــه تيم ها در 
استارت آپ ويکند، شاهد ارايه شما 
بودند و از طرح و ايده شما خوششان 
آمده بود و منتظر روزی بودند که تيم 
شما شرايط لازم برای جذب سرمايه 

را پذيرا باشد. 

استارت آپ ويكند از ايده تا كسب و كار

براي به واقعيت درآوردن ايده ها گاهی به آينده نگاه کن

كار از راه دور چيست؟
كارآفريني

صادركنندگان متعدد چك 
افراد متعددي ممكن است يک برگ چک را  امضا  
كنند. صادركننده چک، امكان دارد يک نفر باشد 
يا چند نفر، كه يک چک را مشــتركا صادر كنند. 
ظهرنويس چک يا دارنده قبلی، چک را با امضا  در 
ظهر آن به فرد ديگري منتقل مي كند. همچنين 
ممكن اســت فردي به عنوان ضامن صادركننده 
يا هريک از ظهرنويسان)منتقل كنندگان( چک، 
پرداخت چک را تضمين و بــه اين عنوان چک را 
امضا كند. به طور معمــول، دارنده چک مي تواند 
براي دريافت مبلغ چک به هريک از صادركنندگان 
يا  ظهرنويسان چک براي كليه مبلغ چک مراجعه 
كند و مي تواند همه آنها را طرف دعوي قرار دهد 
البته مسئوليت ضامن، به ميزان مسئوليت فردي 
كه از وي ضمانت صورت گرفته است، مي باشد و 
به بيان ديگر مسئوليت ضامن، مسئوليتي تبعي 
است. حدود مسئوليت صادركننده چک طبيعتا 
از ساير افراد مسئول در پرداخت چک بيشتر است 
و ســاير افراد در نهايت مي توانند به صادركننده 
مراجعه كنند. نكته قابل توجه در مورد مسئوليت 
صادركنندگان چک است. هنگامي كه يک حساب 
توسط دو نفر يا بيشتر افتتاح مي شود، اعتبار چک 
صادر شده منوط به امضاي همه دارندگان حساب 
ذيل چک است. در اين حالت برخلاف حالت هاي 
قبل مسئوليت صادركنندگان تضامني نيست، 
يعني دارنده چک بــراي مطالبه تمام طلب خود 
بايد به همه صادركنندگان مراجعه كند و با فرض 
وجود دو صادركننده، دارنده چک نيمي از طلب 
خود را از يكي از صادركنندگان و نيم ديگر آن را 
از صادركننده ديگر مي تواند مطالبه كند. به همين 
دليل به دريافت كنندگان چنين چک هايي توصيه 
مي شود كه در چنين حالتي، امضاي حداقل يكي از 
صادركنندگان را كه از لحاظ مالي توانمندتر است به 
عنوان ضامن پشت چک دريافت كنند، تا در صورتي 
كه يكي از صادركنندگان داراي توانايي مالي نباشد، 
دارنده بتواند طلب خود را از صادركننده ديگر كه 
ضامن صادركننده معسر است، دريافت كند. البته 
اين توضيح لازم اســت كه در برخي از حساب ها، 
صدور چک با وجود اينكه چند صاحب حســاب 
وجود دارد، با يک امضا  كفايت مي كند و در واقع 
فردي كه صلاحيت يک امضا  را دارد به نمايندگي از 

صاحب حساب ديگر امضا  مي كند.

حقوق کسب و کار راهکار

در مسائل كاری ، تاثير گذاری در اولـيـــن قـــرار 
مـلاقـات بـرای همكاری سودمند و بادوام ضروری 
است. جذابيت و خوشــايند بودن در اولين برخورد، 

چند قانون اصولی دارد كه آنها را مرور خواهيم كرد. 

 1-  خوش پوش باشيد: برای تاثير گذاری، بايد 
بر لباس پوشيدن تان دقت ويژه داشته باشيد. هر روز 
لباس ها را با تناسب محلی كه مي رويد و افرادی كه با 
آنها ملاقات داريد انتخاب كنيد. حفظ تميزی و مرتب 

بودن لباس، كليدی محسوب مي شود. 

2-  واضح صحبت کنيد:تا جای ممكن كامل 
و مشــخص حــرف بزنيد. ملاقــات با فــردی كه 
حرف هايش را نفهميد، برای شما هم غيرقابل تحمل 

خواهد بود! آهنگ صدايتان ملايم ولی قابل فهم باشد. 
از صحبت كردن به زبان عاميانه پرهيز كنيد. كلمات را 

درست تلفظ كنيد.

3-  مکررا اسم طرف مقابل را به کار ببريد:  
اگر دقت كرده باشــيد، اگر در مكالمات مكررا اسم 
خودتان را از دهان ديگری بشنويد، احساس صميميت 
بيشتری مي كنيد. اين حركت نشان مي دهد كه شما 
از اولين برخــورد نيز چنان به طــرف مقابل توجه 

داشته ايد، كه اسمش را به خاطر سپرده ايد.

۴-  کمي  شوخی بد نيست:  يک شوخ طبعی 
مناسب، در صورتی كه واضح باشد، از سنگينی فضا 

كاسته و از شما شخصيت جذاب تری ارائه مي دهد.

 ۵-  شنونده خوبی باشيد: در هنگام گفت وگو 
با كسی، گاها سرتان را به علامت تاييد تكان داده يا از 
جمله »مي فهمم، درست است يا...« استفاده كنيد. هم 
چنين مي توانيد از محتوای حرف های طرف مقابل، 
سوالی طرح كرده و بپرسيد تا مطمئن شود شما خوب 

گوش مي دهيد.   

6-     بگذاريد طــرف مقابل تان مرکز 
توجه باشد : تنها در مورد خودتان صحبت نكنيد، 
از طرف تــان بخواهيد كه در مورد خود بيشــتر 
صحبت كند. به اين ترتيب او متوجه خواهد شد  
كه هم به او توجه داريد و هم مطالب بيشتری در 
مورد او خواهيــد فهميد كه شــايد در آينده به 

دردتان بخورد. 

در اولین برخورد کاری موثر ظاهر شوید

كار از راه دور هنگامــي بــه وقــوع مي پيوندد كه 
تكنولوژي و اصول اطلاعــات و ارتباطات، زمينه و 
فضايي را فراهم آورند كه كار يا فعاليت از فاصله دور 
و مكاني به غير از مكان اصلی مورد نظر كه به صورت 
معمول كار در آنجا صورت مي گيرد، انجام بگيرد.  

كار از راه دور شامل موارد زير مي  شود: 
•        كار از خانه؛ هنگامي كه كارمند يا پيمانكار در عوض 
رفت و آمد به محل مورد نظر كارفرما يا مشتري در خانه 

كار و وظيفه مورد نظر خود را انجام مي دهد. 
•        كار از راه دور به واســطه تلفن همراه؛ هنگامي كه 

نيروهاي اجرايي ، خدمات و كارشناسان با استفاده از اصول 
اطلاعات و ارتباطات قادر خواهند بود وقت بيشتري براي 
مشتريان صرف كرده و يک سري از خدمات و قابليت ها را 
كه سابقا نياز به محل ثابت و مراجعه به شركت يا سازمان 

داشته اند را »در مسير« به مشتريان ارايه كنند. 

•        مراكز محلي تسهيلات خاص و ويژه اي به افرادي 
ارايه مي دهند معمولا تمايلي به كار از راه دور  )مثلا از 
خانه( ندارند، اما از طــرف ديگر خواهان صرفه جويي 
در هزينه و وقت و اجتنــاب از زحمت ارتباط و رفت و 

آمد هستند.


